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درآستانه تورم 3 رقمی
۶۱ اقتصاددان کشور در نامه ای سرگشاده به مردم 
ایران، با تحلیل اوضاع اقتصادی ایران، با ابراز نگرانی 
از اینکه روند آشفتگی اجتماعی و نگرانی عمومی 
مردم از تامین معیشت و پایداری کسب وکار های 
خود، به مرحله انفجاری رسیده و هشدار داده اند 
مارپیچ افزایش نرخ ارز- تورم، کشور را در معرض 
خطر بروز تورم سه رقمی و افسار گسیخته قرار داده 
است و از نظر آنها، چیزی که »جراحی اقتصادی« 
نامیده شده افزایش نرخ ارز و شوک های متعدد و 

تشدید بی ثباتی اقتصادی است. آنها ...
۰۲

 گزارش

دنیا منتظر ما نمی ماند!
استان اصفهان می  انجمن مدیران صنایع  رئیس 
تشکل های  در  ما  انرژی  بیشتر  متاسفانه  گوید: 
اقتصادی و انجمن های صنعتی صرف چانه زنی با 
ملی  همایش  در  جمالی  مسعود  می شود.  دولت 
مسیر صنایع پیشرو که به همت انجمن مدیران 
صنایع استان اصفهان برگزار شد تاکید کرد: اگر قرار 
است در دنیای تجارت بمانیم با این دست فرمان 
نمی توانیم رقابت کنیم. همچنین محمدتقی آزاد 
ارمکی دیگر سخنران این همایش بود. این جامعه 

شناس برجسته با انتقاد از اینکه در ...
۰۳

هزارتوی قالی ایرانی
20 خرداد مصادف  با روز ملی فرش و صنایع دستی، نشست خبری جشنواره ملی قالی فاخر ایران 
با میزبانی اتاق بازرگانی اصفهان  برگزارشد. رویدادی که می تواند نقش به سزایی درتوسعه و تقویت 
هنرصنعت فرش ایفا کند و پتانسیل های این صنعت و معضلاتی که چرخه تولید و صادرات فرش با 
آن روبروست را  مورد بحث و بررسی قرار دهد. کارشناسان و فعالان حوزه فرش تاکید دارند، باوجود 
اینکه این صنعت، همچنان سهم مهمی در اشتغال کشور ایفا می کند، اما سقوط تولید و صادرات 

فرش دست باف ایرانی در چند سال گذشته حیرت آور و بی سابقه است؛

گزارش

۰۴

به بهانه برگزاری جشنواره ملی قالی فاخر ایران 
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هزینه وام مسکن نسبت به هفته قبل روند افزایشی داشته و درحالی که متاهل های 
ساکن تهران پیش از این با پرداخت حدود ۱2۴ میلیون تومان میتوانستند نسبت به 
خرید این اوراق اقدام کنند، اکنون باید حدود ۱۳2 میلیون تومان بپردازند. بررسی 
آخرین وضعیت قیمت اوراق مسکن نشان می دهد که هر برگ اوراق تسهیلات مسکن 
در فروردین و اردیبهشت و خرداد سال گذشته به ترتیب ۱۳۷ هزار و ۴00، ۱۳۵ هزار و 

۳00 و ۱۳۵ هزار و ۴00  تومان قیمت دارند.

یک  اجاره بهای  متوسط  گذشته  سال  در  راه  وزارت  اعلام  اساس  بر 
است. بوده  تومان   ۸00 هزار   ۸۴ پایتخت  در  مسکونی  واحد  مربع  متر 
از سوی دیگر، چند روز قبل گزارش تحولات بازار مسکن تهران توسط بانک مرکزی اعلام 
و مشخص شد در اردیبهشت ۱۴0۱ متوسط قیمت هر متر مربع مسکن در شهر تهران به 
۳۶ میلیون و ۳۱2 هزار تومان رسیده که نسبت به فروردین امسال ۶.۱ درصد و در مقایسه با 

اردیبهشت پارسال 2۶.2 درصد افزایش یافته است. 

اجاره هر متر خانه در تهران 84 هزارتومانقیمت اوراق مسکن افزایش یافت
اقتصاد اصفهان

     گزارش

شهرک طلا اصفهان
احداث می شود

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:رئیس اتاق اصناف اصفهان با اشاره به افزایش جرائم 
صنفی، گفت: بعد از طرح هدفمندی یارانه ها، با اختیار تعزیرات 
حکومتی واحدهای صنفی متخلف، بدون نامه نگاری و ... همان 
اینکه جرائم  بیان  با  لحظه پلمب می شوند. رسول جهانگیری 
صنفی ۵ برابر افزایش یافته است، افزود: از سوی دیگر هیئت های 
رسیدگی بدوی حذف شده و مستقیماً رای صادر و ابلاغ می شود، 
همچنین اگر تشخیص داده شود که واحد صنفی دچار تخلف 
شده، روال عادی گذشته همچون فرصت، اخطار و نامه نگاری 
حذف شده و تعزیرات حکومتی همان لحظه می تواند واحد صنفی 
را پلمب کند. وی تأکید کرد: این اختیارات جدیداً به تعزیرات 
حکومتی داده شده و ما نیز اطلاع رسانی دقیق آن را در بازار به 
واحدهای صنفی کرده ایم. آنچه می خوانید، مهمترین رویدادهایی 

است که درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛

پیش بینی برداشت ۲۰۰ هزار تن گندم در اصفهان
مدیر امور زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان گفت: پیش بینی 
می کنیم از ۴۶ هزار هکتار سطح زیر کشت گندم در سال جاری نزدیک به 
200 هزار تن محصول برداشت شود. پیمان فیروزنیا با بیان اینکه پاییز سال 
گذشته ۳۹ هزار هکتار از اراضی سراسر استان زیر کشت گندم آبی رفت، 
اظهار کرد: در سطحی حدود 2۵ هزار هکتار نیز گندم دیم کشت شد. وی با 
اشاره به اینکه کشت دیم گندم به طور عمده در شهرستان های غرب استان 
اصفهان انجام می شود، افزود: متأسفانه بارندگی ها به ویژه در بهار امسال وضعیت 
مناسبی نداشت و کاهش بارندگی باعث افت عملکرد اراضی دیم و خسارت 
خشکی به این مزارع می شود. مدیر امور زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان 
اصفهان با بیان اینکه در بازگشایی زاینده رود در بهمن ماه سال گذشته بذر و 
کود شیمیایی مورد نیاز کشاورزان تأمین شد، ادامه داد: در پی این بازگشایی 
در سطح حدود هشت هزار هکتار از اراضی شرق اصفهان گندم، ۱۵00 هکتار 
جو و 2 هزار هکتار گلرنگ کشت شد. وی خاطرنشان کرد: سال زراعی کنونی 
۴۶ هزار هکتار در مجموع سطح زیر کشت بهنگام و تأخیری گندم استان 
اصفهان بوده است که در مناطق گرمسیری استان اکنون برداشت محصول 

آغاز شده است.

ثبت ۸ میلیون تردد در راه های استان 
معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان اصفهان 
با اشاره به ثبت بیش از ۸ میلیون تردد در راه های استان در تعطیلات چهار 
روزه نیمه خردادماه، گفت: آمار تردد در راه های استان در تعطیلات نیمه خرداد 
نسبت به سال گذشته ۷۹ درصد رشد داشته است. محمدعلی صلواتی با اشاره 
به وضعیت تردد در راه های استان در تعطیلات نیمه خرداد امسال، اظهار کرد: 
از تاریخ ۱۱ تا ۱۵ خردادماه مجموع ۸ میلیون و ۳۱2 هزار و ۸۸۹ تردد در 
راه های استان اصفهان ثبت شده است. وی افزود: آمار تردد در راه های استان در 
تعطیلات چهار روز خرداد نسبت به سال گذشته ۷۹ درصد رشد داشته است.

استانداردسازی آدرس ها با اجرای طرح »جی نف«
مدیرکل پست استان اصفهان با بیان اینکه عملیات ژئوکدینگ کدپستی در ۱00 
نقطه شهری اصفهان اجرا شده است، گفت: با اجرای کامل طرح »جی نف« در 
استان اصفهان نشانی تمام اماکن یکسان سازی خواهد شد و به آدرسی استاندارد 
مبدل می شود. حمید باقری با اشاره به اجرای دولت الکترونیک، اظهار کرد: چند 
خدمت این اداره کل از جمله کمک به اجرای دولت الکترونیک که یکی از ارکان 
استقرار دولت الکترونیک پست است و تکمیل طرح »جی نف« از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است. وی گفت: براساس مصوبات شورای عالی فناوری اطلاعات کشور، 
شرکت ملی پست به عنوان متولی پایگاه نظام ملی آدرس گذاری مکان محور 
کشور)GNAF(  معرفی شده است. این پروژه در راستای اجرای منویات مقام 
معظم رهبری و به عنوان برنامه ملی سالم سازی اقتصاد، افزایش بهره وری و کاهش 
هزینه ها در هجدهمین جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی پیشنهاد و به تصویب رسید.

آغاز برداشت گندم از هفته آینده
عضو هیئت مدیره نظام صنفی کشاورزان اصفهان با بیان اینکه امسال کشاورزان 
شرق اصفهان تنها بخشی از حقابه خود را دریافت کردند، گفت: از هفته آینده 
برداشت گندم و گلرنگ در منطقه شرق اصفهان انجام می شود. حسین وحیدا 
افزود: با شرایط سد زاینده رود در بهمن ماه که ۱۶۷ میلیون مترمکعب بود کشاورزان 
نخستین دوره حقابه خود را دریافت کردند و اگرچه در سومین نوبت دریافت حقابه 
ده روزه خود با تنش آبی مواجه بودند، بااین وجود امسال کشاورزان شرق اصفهان 
کشت کردند. عضو هیئت مدیره نظام صنفی کشاورزان اصفهان افزود: متاسفانه 
امسال وضعیت هوا مناسب نبود و به علت بادسالی و وزش گردوغبار شاهد آسیب 
به کشت بودیم، بااین وجود کشاورزان شرق اصفهان نسبت به سال گذشته رضایت 
دارند، اما باید توجه داشت که امسال کشاورزان شرق اصفهان تنها بخشی از حقابه 
خود را دریافت کردند. وحیدا با بیان اینکه زمانی زاینده رود در طول سال جاری و 
بعدازآن فصلی جریان داشت و کشاورزان شرق اصفهان برای کشت گندم خود 2۸ 
روز آب می گرفتند، افزود: متاسفانه زمان تحویل این آب کم کم کاهش به 22 روز و 
امسال نیز نهایتاً به هشت روز برای کشت گندم رسید که در این شرایط نمی توان 
کشت صددرصدی محصول داشت. وی با اشاره به اینکه امسال ۳0 درصد اراضی 
شرق اصفهان کشت کردند که البته درصد کمی از این اراضی به دلیل بی آبی 
چرای دام شد و البته بقیه کشت به خوبی انجام شد، گفت: از هفته آینده برداشت 
گندم در منطقه شرق اصفهان انجام می شود و جهاد کشاورزی و تعاون روستایی 
باید با خرید تضمینی گندم، هزینه این محصول را به موقع به کشاورزان پرداخت 
کنند. وی همچنین ادامه داد: کشت جو نیز در حال برداشت است و برداشت 

کشت گلرنگ نیز از هفته آینده انجام می شود.

افزایش 5 برابری 
جرائم صنفی

هوشنگ شجری- استاد اقتصاد دانشگاه 
اصفهان یکی از امضاکنندگان این نامه به 
"نوسان" می گوید: هشدارها به خصوص 
همسایه،  کشورهای  با  تعامل  مورد  در 
پذیرش FATF و ... بسیار جدی است و 
این هشدارها از سر دلسوزی و خطراتی 
که کشور را تهدید می کند، عنوان شده، 
بنابراین با بی توجهی به این موارد، مسیر 
می  ادامه  شدید  تورمی  انتظارات  فعلی 
یابد. وی رسیدن نرخ تورم به سه رقم را یک 
احتمال می داند و می افزاید: این مسیر اعم 
از افزایش نقدینگی، کسری بودجه، شوک 
های منفی به اقتصاد که در جهت تشدید 
افزایش قیمت ها پیش می رود، منجر به 

افزایش نرخ تورم خواهد شد.

شرایط بدتر از 
امروز خواهد شد

به گفته این اقتصاددان، با تشدید تحریم ها 
کسری بودجه افزایش می یابد، از سوی 
دیگر کمک ها و یارانه های مردم و این 
مدل تسهیلات منجر به افزایش نقدینگی 
و کسری بودجه می شود و به نوعی اقتصاد 
کشور در دام تورم و کسری بودجه می افتد 
که هر چه کسری بودجه بیشتر شود، منجر 
به افزایش نرخ تورم و برعکس خواهد شد، 
بالای  های  نرخ  احتمال  شرایط  این  در 

تورمی وجود دارد.
اما اینکه آیا اقتصاد ایران ورشکسته است و 
یا اینکه همچنان راه نجاتی برای آن وجود 

دارد، شجری معتقد است که راه نجات 
اقتصاد ایران تعامل با دنیای خارج است و 
اقتصاد ایران به دیپلماسی و روابط خارج 
دیگر  سوی  از  است،  خورده  گره  کشور 
نجات  موجب  داخلی  درست  مدیریت 

اقتصاد کشور می شود. 
وی توضیح می دهد: مدیریت داخلی عامل 
اقتصاد کشور است در  مهمی در نجات 
حالیکه برخی سیاستمداران ما در صحبت 
هایشان جملاتی را عنوان می کنند که 
غیر از دشمن تراشی عایدی برای کشور 
ندارد. عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان 
می گوید: در دنیای سیاست، هیچ زمانی 
یک سیاستمدار در سیاست های اقتصادی 
و عمومی خود قاطع صحبت نمی کند؛ 
همانند اینکه اصلا کوتاه نمی آییم و ...، در 
حالیکه یک سیاستمدار حرف هایش دو 
پهلو است و باید مفاهیم متعدد از صحبت 
هایش بیرون آید و جای امیدواری باقی 
بگذارد، بنابراین راه نجات اقتصاد ایران از 
شرایط فعلی تعامل با دنیا و احترام متقابل 
است و از سوی دیگر تجدید نظر مدیران 

کشور در رده های مختلف است.
اقتصادی  جراحی  مدل  درباره  شجری 
دولت، توضیح می دهد: دو مدل جراحی 
اقتصادی واشنگتن و پکن در دنیا وجود 
دارد؛ در مدل واشنگتن تمام تصمیمات 
ناگهانی است همانند آزادکردن ناگهانی 
نرخ ارز، برداشتن ناگهانی یارانه ها، و ... ، اما 
مدل پکن معتقد به اصلاحات و رها کردن 

تدریجی نرخ هاست که این مدل در چین 
بیشتر از 20 سال زمان برد. 

معمولا کشورهای در حال توسعه از مدل 
پکن استفاده می کنند، چرا که شرایط 
اجتماعی و اقتصادی برای جراحی های 
سیاست  اجرای  امکان  ویژه  به  و  عظیم 
های مکمل زمانی وجود ندارد، بنابراین 
مدل واشنگتن برای این کشورها تبعات 

سنگینی خواهد داشت. 
وی با پیش بینی شرایط اقتصادی کشور، 
تاکید می کند که شاید ایران به شدت 
اقتصاد ونزوئلایی حرکت نکند، اما شرایط 

اقتصاد ایران بدتر از امروز خواهد شد. 

انتظار تورم
 سه رقمی

فعال  استاد  پیرهادی-  رسول  همچنین 
در زمینه سیاستگذاری های اقتصادی در 
این باره به "نوسان" می گوید: متاسفانه 
سیاست هایی که دولت آقای رئیسی اعمال 
کرده منجر به افزایش  قیمت کالاها شده 
است؛ در حالیکه تنها قرار به افزایش چهار 
قلم کالای اساسی بود، اما باید توجه داشت 
که تورم از هر بخشی به هر بخش دیگر در 
اقتصاد منتقل می شود و قیمت سایر کالاها 
نیز افزایش می یابد که این افزایش قیمت 
ها فشار بسیار مضاعفی بر سطح زندگی 
مردم گذاشته و وضعیت معیشتی آنها را 
بدتر می کند. وی با اشاره به افزایش نرخ 
دلار و رسیدن آن به بالای ۳0 هزار تومان و 

همچنین افزایش قیمت طلا و سکه، تاکید 
می کند که تمام این شرایط قابل پیش 
بینی بود و در اقتصاد نتیجه هر سیاستی 
که اجرا می شود، مشخص است. اکنون 
متعجبیم که چرا دولت کماکان مجموعه 
کند.  می  پیاده  را  غلط  های  سیاست 
متاسفانه تصمیمات دولت آقای رئیسی 
از افزایش دستمزدها گرفته تا حذف ارز 
ترجیحی و ... سیاست های کمک کننده 

بهبود اوضاع اقتصادی نبوده است. 
پیرهادی با تاکید بر اینکه سیاست های 
زند،  می  دامن  بودجه  کسری  به  دولت 
می گوید: سیاست های دولت از یک سو 
مالیات ها را افزایش و از سوی دیگر یارانه ها 
را کاهش داده که نتیجه این سیاست ها 
آنچه  اما  نیست،  مردم  فشار  چیزی جز 
مسلم است سیاست های نظام باید همگام 

با سیاست های اقتصادی باشد.
لیبرالی  و  کاپیتالیستی  اقتصاد  به  وی 
ایران اشاره می کند و می گوید: متاسفانه 
نظام سیاسی ما همگام با نظام اقتصادی 
مان نیست به همین دلیل اقتصاد لیبرالی 
با شکست شده است،  کشورمان مواجه 
اقتصادی  های  نظام  در  که  وجودی  با 
دنیا، لیبرالیسم اقتصادی و سرمایه داری 
با وجود مشکلاتی که دارند، جزو موفق 
ترین اقتصادها هستند، اما اینکه چرا این 
نظام اقتصادی در ایران جواب نمی دهد 
به دلیل هم جهت و همگام نبودن سیاست 
کشور  سیاسی  با  اقتصادی  گذاری های 

است. 
این اقتصاددان با پیش بینی اینکه کماکان 
نرخ تورم افزایشی باشد و سطح عمومی 
قیمت ها بالاتر خواهد رفت، اظهار می کند: 
متاسفانه سیاست های مالی دولت انقباضی 
نیست و اگرچه در ظاهر مالیات ها افزایش و 
یارانه ها کاهش یافته، از سوی دیگر سطح 
حقوق و دستمزدها افزایش یافته و ما به 
مواجه  چندگانه  های  سیاست  با  نوعی 
کمک  تورم  نرخ  کاهش  به  که  هستیم 

نخواهد کرد.
وی تاکید می کند: سیاست های اعمال 
شده اجازه نمی دهد تا نگاه خوش بینانه 
به روند قیمت ها داشته باشیم به همین 
تورم  نرخ  رقمی شدن  سه  انتظار  دلیل 
وجود دارد، از سوی دیگر مجلس نیز در 
روند تصویب بودجه آن را افزایشی و با 
کسری زیاد مصوب کرد، در حالیکه انتظار 
تصویب بودجه انقباضی از مجلس می رفت، 
از سوی دیگر انتظارات تورمی در جامعه 
به افزایش نرخ تورم در جامعه کمک می 
کند و این مانع کاهش قیمت ها می شود. 
به اعتقاد پیرهادی، اقتصاد ایران اکنون در 
وضعیت شکست قرار دارد و متاسفانه کم 
کم به بحران اقتصادی نزدیک می شویم، 
از سوی دیگر مسائل اقتصادی بر موضوعات 
اجتماعی بسیار تاثیرگذار است و موجب 
می شود جامعه به سمت ناامنی و کاهش 

سطح امید پیش رود. 

با  ایران،  اقتصادی  اوضاع  تحلیل  با  ایران،  مردم  به  نامه ای سرگشاده  در  اقتصاددان کشور   ۶۱
ابراز نگرانی از اینکه روند آشفتگی اجتماعی و نگرانی عمومی مردم از تامین معیشت و پایداری 
کسب وکار های خود، به مرحله انفجاری رسیده و هشدار داده اند مارپیچ افزایش نرخ ارز- تورم، 
کشور را در معرض خطر بروز تورم سه رقمی و افسار گسیخته قرار داده است و از نظر آنها، چیزی که »جراحی 
اقتصادی« نامیده شده افزایش نرخ ارز و شوک های متعدد و تشدید بی ثباتی اقتصادی است. آنها نهایتاً با ارائه 

پنج راهکار، عنوان کرده اند که اصلاحات اقتصادی کشور نیازمند افق گشایی و بهبود حکمرانی است.

درآستانه تورم 3 رقمی
راه نجات اقتصاد ایران از شرایط فعلی تعامل با دنیا و احترام متقابل است

انجمــن  نوســان:رئیس    
صادرکنندگان  و  تولیدکنندگان 
طلا و جواهر اصفهــان با تأکید بر 
اینکه مهم ترین مســئله صنعت 
طلا تحریم هاست، گفت: از ۱۸۰۰ 
کارگاه فعال طلاســازی اصفهان، 
اکنون ۶۰۰ کارگاه تنها با ۴۰ درصد 
ظرفیت خــود فعال هســتند.

محسن طلامینایی در نشست خبری 
تخصصی  نمایشگاه  پانزدهمین 
گوهرسنگ ها،  گران بها،  فلزات  طلا، 
ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان، 
اظهار کرد: امسال بزرگ ترین نمایشگاه 
طلای ایران در قرن جدید برگزار خواهد 
شد. وی با بیان اینکه اصفهان پایتخت 
نمایشگاه  این  افزود:  ایران است،  طلا 
بزرگ ترین نمایشگاه و از نظر کیفی در 
سطح بالا برگزار می شود و از طراحان 
جوان و خوش فکر استان و ایران برای 
برپایی آن کمک گرفته ایم و هر کسی 
که داوطلب شرکت در نمایشگاه بود 
می تواند برای نخستین بار در اصفهان 

حضور یابد.
و  تولیدکنندگان  انجمن  رئیس 
صادرکنندگان طلا و جواهر اصفهان با 
تأکید بر اینکه همزمان با برپایی این 
نظر  در  آن  در  موفقیت  و  نمایشگاه 
به  را  اصفهان  تا جایگاه طلای  داریم 
با  همزمان  گفت:  برگردانیم،  گذشته 
برگزاری این نمایشگاه، روز چهارشنبه 
بازرگانی  اتاق  در  اصفهان  میز طلای 
تشکیل می شود. وی با بیان اینکه امروز 
تحریم  طلا  صنعت  مساله  مهم ترین 
هاست، گفت: اگر تحریم ها برداشته 
شود، با تمام قوا وارد بازارهای جهانی 
می شویم. طلامینایی با اشاره به اینکه 
ما  اهداف  از  یکی  نمایشگاه  این  در 
مشارکت جوانان است، افزود: بیشترین 
حجم تولید و طراحی طلا دست جوانان 
است و اکنون ۵0 درصد تولید طلای 
کشور به طراحی آن برمی گردد. وی به 
ریزش اشتغال در صنعت طلای استان 
کارگاه  از ۱۸00  گفت:  و  کرد  اشاره 
فعال طلاسازی، اکنون ۶00 کارگاه تنها 
با ۴0 درصد ظرفیت خود فعال هستند. 
طلامینایی تأکید کرد: تولیدات طلای 
اصفهان قابل رقابت با طلای ایتالیا و 

ترکیه است.
نایب رئیس  انجمن تولیدکنندگان و 
اصفهان  و جواهر  صادرکنندگان طلا 
نیز در این نشست اظهار کرد: اصفهان 
پایتخت طلای کشور است و این دوره 
از نمایشگاه در فضای ۶۵00 متر برپا 
درصد  آن ۳0  متراژ  که  شد  خواهد 
بیشتر از نمایشگاه طلای تهران است. 
محمدرضا خسروی با اشاره به اینکه 
به دنبال احداث شهرک طلا اصفهان 
امسال  کرد:  ابرازامیدواری  هستیم، 
کلنگ شهرک طلا اصفهان زده می شود 
و البته جانمایی این شهرک انجام شده 
و امیدواریم تا دو سال آینده این شهرک 
به سرانجام برسد. وی با اشاره به کاهش 
صادرات طلا از اصفهان، گفت: سال ۹۱ 
حجم صادرات طلا از گمرک اصفهان 
۸02 میلیون دلار بود که سال گذشته 
به ۳0 میلیون دلار کاهش یافته است. 
نایب رئیس  انجمن تولیدکنندگان و 
اصفهان  و جواهر  صادرکنندگان طلا 
دلیل کاهش صادرات طلا را تحریم ها 
و ترس دیگر کشورها عنوان کرد و در 
پاسخ به وجود طلای قاچاق در اصفهان، 
قاچاق در  گفت: هیچ مصنوع طلای 
اصفهان نداریم و تولید طلا از اصفهان، 

تهران و یا یزد است.

اقتصاددانان معتقدند، اصلاحات اقتصادی کشور نیازمند افق گشایی و بهبود حکمرانی است؛

 نوسان :معاون هماهنگی امور اقتصادی 
اســتانداری اصفهان با تاکید بر اینکه هیچ 
دستوری مبنی بر عدم پرداخت تسهیلات 
و وام به مــردم نداریم، گفت: بعید اســت 
بانک مرکزی دستورالعملی مبنی بر عدم 
پرداخت وام داشــته باشــد و شاید برخی 
بانک ها در ماه فروردین سامانه پرداختی آنها 
مسدود باشد، اما در اردیبهشت ماه نباید در 

پرداخت وام خود مشکلی داشته باشند.
امیررضا نقش درباره عدم پرداخت هرگونه 
تسهیلات توسط بانک های استان و اینکه 

برخی بانک ها بنابر بخشنامه بانک مرکزی 
تا اطلاع ثانوی امــکان پرداخت هرگونه 
وام را ندارند، اظهار کرد: ابلاغیه ای به این 
شــکل نداریم و بانک ها بر اساس منابع و 
مصارف خود و براساس اعتبارسنجی که از 
مشتری انجام می دهند، موظف به پرداخت 
وام هستند. وی با بیان اینکه عدم پرداخت 
وام به مردم شاید به صورت موردی است، 
افزود: به ویژه پرداخت تسهیلات در بخش 
تولید، صنعت و کشاورزی به بانک ها ابلاغ 

شده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اصفهان با تاکید بر اینکه هیچ دســتوری 
مبنی بر عدم پرداخت تســهیلات و وام به 
مردم نداریم، تصریــح کرد: البته پرداخت 
هرگونه وام و تسهیلات باید در کمیته های 
مشــخص مصوب شــود. وی همچنین 
افزود: بــرای پرداخت برخی تســهیلات 
تکلیفی قرض الحسنه باید اعتبار آن توسط 

بانک های مربوطه آزاد شود.
نقش در پاســخ به این ســوال که برخی 
بانک های اصفهان از پرداخت تســهیلات 

براســاس اعتبار حســاب نیز خــودداری 
می کنند، گفت: دســتورالعملی مبنی بر 
عدم پرداخــت تســهیلات و وام  نداریم و 
شــاید برخی بانک ها به صورت سلیقه ای 
چنین موضوعی را مطرح کرده اند، که قابل  
پیگیری اســت. وی با تاکید بر اینکه بعید 
است بانک مرکزی دستورالعملی مبنی بر 
عدم پرداخت وام داشته باشد و شاید برخی 
بانک ها در فروردین ماه سامانه پرداختی آنها 
مسدود باشد، اما در اردیبهشت ماه نباید در 

پرداخت وام خود مشکلی داشته باشند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان:

دستوری مبنی بر عدم پرداخت وام به مردم نداریم
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 نوسان: تولید و تجارت در سال 
۱۴۰۱ چه مســیری را در پیش رو 

دارد؟ 
متولیان صمت معتقدنــد، دولت بنا 
دارد که با کاهش مشکلات پیش روی 
تولیدکنندگان، کسبه، بازرگانان و تجار، 
فضا برای رونق و شکوفایی اقتصاد مهیا 
شــود. محمدجواد حاجی حســینی، 
معاون حقوقی و امــور مجلس وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت با اشــاره به 
مطالبات مختلف نمایندگان مجلس 
از وزارت صمــت، اظهار کــرد: امروز 
مهم ترین مطالبات نمایندگان مجلس 
حول محور خودرو شکل می گیرد که 
وزارتخانه درصدد پاسخگویی مناسب 

به آنهاست. 
حاجی   حســینی با اشــاره به اهمیت 
تنوع   بخشی به تولید صنعتی در کشور 
یادآور شد: در دوره   ای صنعت را در فولاد 
خلاصه کردیم و گفتیم اگر فولاد باشد، 
صنعت داریم. این نگاه برای توســعه 
نساجی یا صنایع تبدیلی شکل نگرفته 
و مطالبات برخی از نمایندگان هم حول 
این محور اســت که یا در استان خود 
فولاد بســازیم یا اینکه صنعت نداریم. 
خوشبختانه سندهای آمایش تدوین 
شد و پس از برگزاری برخی جلسات با 
مجمع نمایندگان استان و استاندار، از 
بسیاری از استان   ها بازخوردهای بسیار 
خوبی گرفتیم. براین مبنا هم به زودی 
برای استان   های سیستان و بلوچستان، 
خوزســتان، کرمان و آذربایجان غربی 
اسناد را ابلاغ خواهیم کرد. دیگر اولویت 
وزیر از زمان حضور در این سمت، اجرای 
۱0۶پروژه تحولی است که پیاده سازی 
شده و در حال اجرا هستند. این تغییرات 
کمک می کنند تا وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ساختار جدیدی پیدا کند و به 
معنی دقیق کلمه ادغام در آن عملیاتی 
شود؛ چرا که قبلا تنها دو وزارتخانه به 

هم چسبیده بود. 
وی افزود: ملاک صــادرات هم حجم 
ارزی و تعداد صــادرات بــود که این 
رویه در سال جدید تغییر خواهد کرد. 
در واقع ابزاری را طراحــی کردیم که 
هم   زمان که صادرات با فنــاوری بالا و 
پیچیدگی بیشــتر را تشویق می کند، 
شــرکت های دانش   بنیان را هدف قرار 
می دهد. اکنون ملاک ما برای اعطای 
جوایز صادراتی، شــرکتی اســت که 
براساس تقاضا، تولیدی را ایجاد کرده 
است. همچنین اقتصادی کردن تولید 
دانش   بنیان و صادرات آن، سرلیســت 
اهداف وزارت صنعت، معدن و تجارت 
است که در تلاشیم با کمک نمایندگان 

مجلس این رویه را به پیش بریم.

دبیر کل همایش ملی صنایع پیشــرو گفت: 
متاسفانه مدل صادرات ایران بیشتر به صورت 
خام فروشی است و بیشترین مواد صادراتی به 
چین نیز به صورت خام است. مسعود جمالی 
اشاره به اینکه انجمن مدیران صنایع ایران در 
سال ۵۹ و شعبه اصفهان آن در سال ۶۸ شکل 
گرفت، اظهار کرد: انجمن صنایع، انجمن نوپایی 
نیســت و اگرچه از قدیم صنعت به چرخ دنده 
و … شناخته می شــد، اما اکنون بخش های 
گردشــگری و آی تی نیز در این انجمن مورد 
توجه ویژه ای هستند. وی با اشاره به پیش بینی 
بانک جهانی در ســال 2022 که کشورهای 
هند و برزیل )GDP( مثبتــی دارند، اظهار 
کرد: روســیه و اوکراین بازندگان اقتصاد دنیا 
در سال 2022 هستند، اما مطابق پیش بینی 
آی اف ام، رشــد اقتصادی دنیا در سال 202۳ 
رشــد اقتصادی مثبت اســت. وی همچنین 
افزود: بر این اساس کشورهای در حال توسعه 
و اقتصادهای نوظهور همچــون هند و برزیل 
رشد)GDP( )تولید ناخالص داخلی( 20 تا 
۳0 درصدی خواهند داشــت. وی با تاکید بر 
اینکه دنیا منتظر ما نخواهد ماند، تصریح کرد: 
صنعت  کشــور ما باید رقابت پذیر باشد و برای 
نقش آفرینی در رشــد)GDP( جهانی باید 
نسبت صادرات مواد خام کاهش یابد. جمالی 
درباره صادرات ایران به دیگر کشــورها، افزود: 
متاسفانه مدل صادرات ایران بیشتر به صورت 
خام فروشی است و بیشترین مواد صادراتی به 

چین نیز به صورت خام است. 

فقدان تربیت و اخلاق
یک جامعه شناس گفت: جامعه امروز ایران را 
عقب مانده و استبدادی و همچنین نخبه پرور 
نمی دانم، بلکه جامعه ما طبیعی است؛ یعنی ما 
نه جامعه ای ایستاده ایم و نه جامعه ای در خواب. 
تقی آزاد ارمکی، با اشاره به اینکه ما ایرانی ها در 
طول ۵00، 200 و یا ۱۱0 ســال اخیر درگیر 
پروژه توسعه در جهان شــده ایم، اظهار کرد: 
بســیاری و حتی غربی ها القای اشتباه کردند 
و  روشنفکران، کنشگران و ... پذیرفته ایم که ما 
کشوری عقب مانده هستیم. عضو هیئت علمی 
دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران گفت: 
مشکل از آنجا شروع شد که گفتیم ملت عقب 
مانده ایم، به این خاطر به دنبال توسعه بودیم، در 
حالیکه من می گویم این اشتباه است. وی افزود: 
ایرانیان، مردمان هلاک شده کسب تخصص و 
تجربه هســتند و هزینه های زیادی برای این 
کار داده اند، اما چیزی عاید ما نشده است. آزاد 
ارمکی تاکید کرد: بسیاری از متونی که بعدها 
نوشته شده اســت، القا کرده که مردمان ایران 
عقب مانده اند و می گویند راه نجــات ایران از 
عقب ماندگی، توسعه است که در جهان آلمانی 
و فرانسوی نیز جاری اســت. وی با بیان اینکه 
روشنفکران دوره پایانی قاجار اندیشه نوگرایی را 
تاسیس و ایده ترقی ملت را مطرح کردند، گفت: 
ما یک اشــتباه تاریخی انجام داده ایم و در این 
مسیر حتی بدترین و غرب زده ترین متفکران 
ما نگفتند که ایده و تکنولوژی باید از خارج وارد 
ایران شود. این جامعه شناس گفت: روشنفکران 

دوران قاجار راه آن را سروسامان دادن آموزش 
دانستند و در این راه مدرســه و بعد دانشگاه و 
بعد پژوهشگاه ساختند، در حالی که منظور از 

آموزش، اخلاقیات و تربیت بود.
وی با بیان اینکــه در حکومــت فعلی فقط 
مدرسه سازی کردیم، در حالیکه باید تربیت و 
اخلاق آموزش داده می شد، تصریح کرد: مشکل 
امروز کشــور فقدان تربیت و اخلاق است، به 
همین دلیل امروز همه ما بداخلاق هستیم. آزاد 
ارمکی با اشاره به اینکه مدرسه سازی سیاستی 
اشتباه بود، گفت: در دوره قاجاریه دارالفنون، 
در دوره پهلوی مدرسه و در جمهوری اسلامی 
دانشگاه های دولتی، پیام نور و آزاد را تاسیس 
کردیم و با این اقدام موجب غفلت علم و اندیشه 
شدیم و به نوعی علم از دستور کار دانشگاه خارج 
شد. وی ادامه داد: متاســفانه با این سیاست 
اشتباه موجب خارج شــدن تربیت از دستور 
کار مدرسه و خارج شدن تربیت از دستور کار 
معلمان شدیم و به نوعی پایه مدرسه و دانشگاه 
در ایران تعطیل اســت. عضــو هیئت علمی 
دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران با بیان 
اینکه امروز ما به شرایط نابهنجاری رسیدیم 
که اکنون در مدرسه و دانشگاه شاهد هستیم، 
گفت: متاسفانه علم و صنعت اصل نشده، زندگی 
و زیســت مردم اهمیت ندارد و تاریخ اهمیت 
ندارد و به نوعی به جامعه و مردمان خود گوش 

نکردیم.
وی با اعتقاد بر اینکه امــروز جای خوبی برای 
توسعه است، گفت: جامعه امروز ایران را عقب 

مانده و اســتبدادی و همچنیــن نخبه پرور 
نمی دانم، بلکه جامعه ما طبیعی است؛ یعنی ما 
نه جامعه ای ایستاده ایم و نه جامعه ای در خواب. 
این جامعه شــناس تصریح کــرد: دولت های 
مختلف در جهان موید شرایط توسعه بودند، نه 
عامل توسعه. متاسفانه دولت های ایران منجیان 
توسعه شدند که این اشتباه بود. وی ادامه داد: 
متاسفانه تاریخ زندگی اهمیت خود را از دست 
داده و پروسه جریان تاریخی از دستور مدارس 
ما خارج شده است که باید در آن بازنگری شود. 
آزاد ارمکی با انتقاد بر اینکه در کشور متخصصان 
کمی داریم، اما شبه متخصصان و کارشناسان 
مدعی بســیاری داریم که پرورش یافته نظام 
آموزشی نادرست هســتند و طبیعتا در عمل 
کاری از پیش نمی برند، تصریح کرد: راه برون 
رفت کشــور از بحران های موجــود، آموزش 
اخلاق و پــرورش نخبگان واقعــی برای حل 

مشکلات است.
پدیده عدم تمرکزگرایی

دبیرکل مرکز تجــارت بین الملل ســازمان 
همکاری های اسلامی در غرب آسیا نیز در این 
همایش، با بیان اینکه تفکر عدم تمرکزگرایی از 
سال ۱۹۸0 با پیدایش پدیده بلاکچین تقویت 
شد، اظهار کرد: پیش از این همه چیز در یک 
نقطه کنترل و نظارت می شد و در واقع شاهد 
تمرکزگرایی در تمام حوزه هــا بودیم. مجید 
کرباسچی، با بیان اینکه اکنون این روش سنتی 
اســت و تمام عناصر موجود در یک اجتماع با 
یکدیگر در ارتباط بوده که شاهد نبود تمرکز 
و کنترل واحدها هستیم، گفت: تمرکززدایی 
به معنــای پراکندگی قــدرت و عملکردها از 
یک مرجع مرکزی اســت. به گفته این فعال 
اقتصادی، شبکه های غیرمتمرکز سیستم های 
مشــارکتی هســتند که در برابر کنترل یک 
قدرت واحد مقاومــت می کند که بیت کوین 
و اتریوم مشهورترین این نمونه ها است. وی با 
بیان اینکه در سیستم های غیر متمرکز تمایز 
یک مرکز خاص اگر غیرممکن نباشد، معمولاً 
بسیار دشوار اســت، افزود: جهان شاهد رشد 
چشمگیر سیستم مالی غیرمتمرکز و جهشی 
بزرگ به ســوی تمرکز زدایی است . دبیرکل 
مرکز تجارت بین الملل سازمان همکاری های 
اسلامی در غرب آســیا با تاکید بر اینکه طی 
سال های گذشــته ما در دنیای مالی متمرکز 
زندگی می کنیم، گفــت: بانک های مرکزی 
عرضه پول را کنترل می کنند و اســتقراض و 
وام دهی از طریق مؤسسات بانکی سنتی انجام 
می شود، اما طی چند سال اخیر پیشرفت قابل 
توجهی در سیســتم های مالی صورت گرفته 
اســت. وی با بیان اینکه این مشکلات منجر 
به افزایش هزینه ها و در پی آن کاهش رشــد 
اقتصادی می شــود، افزود: مثلا اگر نرخ وام به 
دلیل هزینه های قدیمی بالا باشد، پروژه های 
ســرمایه گذاری با کیفیت بالا ممکن اســت 
نادیده گرفته شود. به گفته کرباسچی، متاسفانه 
زیرساخت های مالی ما نتوانسته است با عصر 
دیجیتالی که در آن زندگی می کنیم سازگار 
شــود و امور مالی غیرمتمرکــز فرصت های 

جدیدی را ارائه می دهد.

 یادداشت

 دیدگاه

اولویت های 1401 
»صمت«

در میانۀ همین روزهایی که ما درگیر بحث قیمت ماکارونی و تخم مرغ 
در داخل کشور هستیم، در بیرون از مرزها جریان توسعه متوقف 
نیست و جناب رجب طیب اردوغان یک پروژه زیربنایی دیگر را هم 
به ساختارِ شبکه حمل و نقل ترکیه اضافه کرد. هفته گذشته فرودگاه 
بین المللی ریزه-آرتوین در شمال شرق ترکیه با حضور اردوغان و 
رفیق اش )الهام علی اف رئیس جمهور آذربایجان( افتتاح شد. چند 

نکته درباره این فرودگاه حائز اهمیت و توجه است:
اول: روزی روزگار در شرق، غول سرمایۀ حاصل از صادرات شرکتهایی مثل 
توشیبا، پاناسونیک، سونی و... قدرتی ویژه به دولت ژاپن داده بود. دولتِ نوین 
ژاپن دیگر به دنبال جنگ با همسایه های خود )کره، چین، روسیه( نبود بلکه 
بر روی توسعه زیربناهای کشور متمرکز شده بود. آن پول عظیم )که از مالیات 
شرکتهایی مثل میتسوبیشی تویوتا، سونی و... حاصل می شد( باعث شد که 
دولت ژاپن سرمایه گذاری ویژه ای روی شبکه حمل و نقل انجام دهد. اما علت 
آن دیدگاه ژاپنی چه بود؟ کارشناسانِ توسعه در ژاپن معتقد بودند که ستون 
فقرات توسعه، بر روی شبکه حمل و نقل استوار می شود. هر قدر که »زمان« 
برای انتقال »کالا و مسافر« میان دو نقطه کاهش یابد، »جریانِ توسعه« در یک 

کشور سریعتر شکل می گیرد )و پایدارتر می ماند(.
دوم: در ژاپنِ آن روزگار )حدود ۶0 سال پیش(، میلیاردها ینِ روی احداث 
شبکه قطار پرسرعت )شین کانسن( هزینه شد. اما علاوه بر حمل و نقل ریلی، 
ژاپنی ها روی توسعه بنادر و فرودگاهها هم اهتمام ویژه ای صرف کردند. یکی 
از پروژه های توسعه فرودگاهی در ژاپن، احداث فرودگاه کانسای در وسط 
دریا بود. اوساکا، شهر دوم ژاپن به لحاظ اقتصادی محسوب می شد )چیزی 
مشابه اصفهان ما(، اما برای احداث یک فرودگاه تراز بین المللی، زمینِ مناسب 
در شهر یا پیرامون شهر یافت نمی شد. حدودا سه کیلومتر دورتر از ساحل 
اوساکا، نقطه ای در میان دریا برای ساخت یک »جزیره مصنوعی« انتخاب شد و 
فرودگاه کانسای بر روی آن جزیره مصنوعی در میان آب ساخته شد. پروژه ای 
عظیم. فرودگاه کانسای یکی از بزرگترین فرودگاه های قاره آسیاست و تقریباً 
به همه جای دنیا پروازهایی را به صورت روزانه انجام می دهد. نزدیک به ۱۴ 
میلیون نفر سالانه از این فرودگاه استفاده می کنند. ترمینال اصلی این فرودگاه، 

طراحی معمار معروف ایتالیایی، آقای رنِزو پیانو است.
سوم: روز و روزگار گذشته و حال ترکیه با همه فراز و نشیبهایی که اقتصادش 
از سر گذرانده، به جایی رسیده که می تواند باند فرودگاه را بر روی جزیره 
مصنوعی، و بر روی آب دریای سیاه بنا کند. جناب اردوغان که اهتمام ویژه ای 

بر افتتاح مگا پروژه ها دارد، این بار نقشِ بر آب زد! اما چه نیکو نقشی.
چهارم: این فرودگاه با پر کردنِ بخشی از دریا در مجاورت ساحل ساخته 
شده و به این منظور ۸۵ میلیون تنُ سنگریزی در کف دریا انجام شده تا بسترِ 
احداث باند فرود هواپیما به طول ۳ کیلومتر و عرض ۴۵ متر فراهم شود. جالب 
اینجاست که پیش از این اردوغان و مدیرانش، یک فرودگاه دیگر را نیز با این 
روش در اردو-گیرسون ترکیه ساخته بودند! لذا، این پنجمین فرودگاه ساخته 
شده روی دریا بعد از ژاپن، هنگ کنگ و کره جنوبی محسوب می شود. البته 

تکنولوژیِ احداث جزیره مصنوعی بر روی دریا امر پیچیده ای نیست. 
در همین عسلویه خودمان هم برای اجرای طرح الفین مهندس نجابت و 
همکارانش بخش قابل توجهی از زمین مورد نیازشان را با اضافه کردن به ساحل 
خلیج فارس تامین کردند و تجهیزات را بر روی آن »زمین جدید« قرار دادند. 
در این قبیل پروژه ها، »فن آوری« و تکنولوژی مسئله اصلی نیست، بلکه مساله 
اساسی »ساختارهای« پایدار/ناپایدار است که باعث می شود توسعه ادامه یابد 

یا اینکه ابتر، متوقف شود. 
راستی الان مهندس نجابت کجاست؟ چه می کند؟

پنجم: اردوغان تعداد فرودگاههای ترکیه را از 2۶ به ۵۷ واحد رسانده است. 
زمانی بود که هاشمی رفسنجانی هم توجه ویژه ای به مسئله احداث فرودگاه 
داشت. رفته بود و در »بم« فرودگاه ساخته بود. آن زمان همه گلایه می کردند 
که آخر این چه کاری است؟ و شهر کوچکی مثل بم چرا فرودگاه لازم دارد؟ 
زلزلۀ بم آمد و مشخص شد که وجود یک زیرساخت اساسی مانند فرودگاه در 

منطقه، چقدر ضروری است.
ششم: هزینه احداث این فرودگاه جدید ترکیه )با ساخت جزیره مصنوعی 
در دریای سیاه( 20۶ میلیون دلار بوده است. اگر ایران امکانِ فروش نفت 
مطابق شرایط سال ۱۳۹0 )سال دوم از دولت دوم احمدی نژاد( را داشت و 
اگر قطعنامه ها کاغذپاره نبود، 20۶ میلیون دلار »درآمدِ فروش "یک روز" نفت 

ایران« است.
بله! اگر کشور از بازار انرژی و فروش نفت حذف نشده بود، فقط با درآمدِ »یک 
روز« از نفت ایران، امکان ساخت چنین مگاپروژه فنی و مهمی وجود داشت. و 

دریغ...

از فرودگاه کانسای ژاپن
تا فرودگاه Rize–Artvin ترکیه

راه برون رفت کشور از بحران های موجود، آموزش اخلاق و پرورش نخبگان واقعی است

 نوسان:حسین سلیمی، رئیس اتاق مشترک ایران 
و افغانستان از تشــکیل اتاق مشترک افغانسستان- 
ایران در کابل خبر داده و گفت: اتاق مشترک متناظر 
در شرف تصویب اساسنامه و تاسیس و شروع فعالیت 
اســت و شــعبه هرات آن نیز همزمان فعال خواهد 
شــد. او با اشــاره به کاهش حجم تجارت دو کشور 
در سال گذشته، گفت: تحولات اخیر این کشــور و ساقط شدن دولت قبلی، 
مسدودشدن دارایی های خارجی این کشــور و در نتیجه کمبود ارز، کاهش 
قدرت خرید، کاهش کمک هــای خارجی و خروج ســرمایه از دلایل عمده 
کاهش تجارت دو کشور در سال گذشته بوده است.  سلیمی افزود: نیاز است با 
همکاری دولت به ویژه در بحث تسهیل انتقال ارز و رفع تعهدات صادرکنندگان 
به افغانســتان، موضوع به صورت خــاص مورد توجه قرار گیــرد و راهکاری 

اندیشیده شود.

 نوسان: جلال رشیدي کوچي، نماینده مرودشت  
در مجلس یازدهم گفت: خودروســاز هاي ما تقریبا 
مطمئن هســتند به دلیل حمایت هاي بي جایي که 
از آنها مي شــود، هیچ رقیبي براي شان وجود ندارد و 
مي دانند تقاضا براي همیــن خودرو هاي بي کیفیت 
هم، فوق العاده زیاد اســت؛ بنابرایــن به هیچ عنوان 
انگیزه اي ندارند که کیفیت را ارتقا دهند. وي با اشــاره بــه آیین نامه مذکور 
گفت: آیین نامــه واردات خودرو در اختیار وزارت صمت اســت و متاســفانه 
طوري محرمانه در حال بررســي و تنظیم آن هســتند که گویا مي خواهند 
درباره ســانتریفیوژ هاي نســل ۱2 و ۱۳ صحبت کننــد، در حالي که مردم 
باید در جریان روند کار باشــند. ما در این خصوص نگران هســتیم و نگراني 
و انتقاد خود از این کار را به وزیر صمت گفته ایم که این آیین نامه به شــکلي 
تنظیم نشــود که خدایي نکرده مجدد به نفع خودروســاز هاي داخلي باشد.

 نوســان:  پرویز محمدنــژاد، عضو هیات رییســه 
کمیســیون انرژي مجلس شــوراي اســلامي ضمن 
تکذیب شایعات مطرح شده درخصوص تغییر در نحوه 
ســهمیه بندي بنزین و افزایش قیمــت آن بیان کرد: 
هیچ برنامه اي درخصوص افزایش قیمت بنزین و سایر 
حامل هاي انرژي در دستور کار نیست، تنها طرحي که 
اکنون درخصوص تغییر در نحوه سهمیه بندي بنزین مطرح است، همان طرحي 
است که به صورت پایلوت بدون تغییر قیمت در جزیره کیش در حال اجراست. این 
طرح نیز در راستاي کسب اطلاعات مدیریتي در حال اجراست. وي در ادامه اظهار 
کرد: هیچ بحثي درخصوص افزایش قیمت بنزین در کمیسیون انرژي که مرجع 
اصلي صدور مجوز در این حوزه است، مطرح نشده و این مطالب صرفا شایعاتي در 
فضاي مجازي است. البته ما معتقدیم که در حوزه مصرف حامل هاي انرژي نظیر 
بنزین، گازوییل و سایر فرآورده هاي نفتي باید مدیریت دقیق تري اعمال شود.

  نوســان:با وجود آنکه رییس ســتاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز در ابلاغیه اي به استانداران کشور 
خواســتار برخورد با قاچاق کالا در ســطح عرضه 
شده بود، اما با گذشــت 2 ماه از این ابلاغیه هنوز 
نتیجه آن مشخص نیست. سیدجواد حسیني کیا، 
نایب رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس، با 
بیان اینکه ساختار سازماني ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیازمند اصلاح 
قوانین است، گفت: اکنون در این ستاد با انبوهي از قوانین و مقررات مواجه 
هســتیم که به طور کلي ارزش جرم انگاري را از بین برده است. وي با بیان 
اینکه تکمیل ســامانه جامع تجارت کمک شــایاني به کنترل هوشمند 
کالاي قاچاق در مبادي ورودي و داخلي کشور خواهد کرد، گفت: تاکنون 
بسیاري از زیرسامانه هاي سامانه جامع تجارت تکمیل شده است و فقط 
برخي دســتگاه ها براي اتصال باقي مانده که به زودي متصل خواهد شد.

علت کاهش تجارت با افغانستانطرح برخورد با قاچاق کالا متوقف شده است؟تکذیب چندباره  افزایش قیمت بنزینآیین نامه واردات را محرمانه نگه داشتند

 ها
ده

برا

دنیا منتظر ما نمی ماند!
در همایش ملی مسیر صنایع پیشرو مطرح شد؛

مجیدرضا حریري، رییس اتاق بازرگاني مشترک ایران و چین گفت: در 2۷ سال 
حضور در اتاق بازرگاني ایران هیچ گونه پرونده تخلفي ندارم، بلکه تنها به دلیل انجام 
یک مصاحبه انتقادي مورد شکایت و بازخواست قرار گرفته ام. حریري اظهار داشت: 
موضوعاتي را در زمینه تخلفات اتاق بازرگاني، صنایع، معادن و کشاورزي ایران و 
تهران مطرح کردیم اما به جاي پاسخگویي در مباحث مطرح شده، حمله شخصي 

به افراد شده است.

میراکبر رضوي، مدیر روابط عمومي سازمان هواپیمایي کشوري اظهار کرد: در دیدار 
معاون هوانوردي سازمان هواپیمایي کشوري ایران و رییس هواپیمایي کشوري ترکیه، 
توسعه همکاري هاي حمل ونقل هوایي به ویژه همکاري هاي آموزشي بین 2 کشور، مورد 
مذاکره و توافق قرار گرفت. وي یادآور شد: با توجه به تقاضاي شرکت هاي هواپیمایي و 
براي فراهم کردن تسهیلات بیشتر براي مسافران، تعداد پروازهاي هفتگي بین ایران و 

ترکیه نیز از ۱00 پرواز پیشین به ۱۱0 پرواز براي هر یک از دو طرف افزایش یافت.

افزایش 10 درصدی پروازهاي مسافری تركیهاتاق بازرگانی علیه منتقدان پرونده سازی می كند

رئیس انجمن مدیران صنایع استان اصفهان می گوید: متاسفانه بیشتر انرژی ما در تشکل های 
اقتصادی و انجمن های صنعتی صرف چانه زنی با دولت می شود. مسعود جمالی در همایش ملی 
مسیر صنایع پیشرو که به همت انجمن مدیران صنایع استان اصفهان برگزار شد تاکید کرد: اگر 
قرار است در دنیای تجارت بمانیم با این دست فرمان نمی توانیم رقابت کنیم. همچنین محمدتقی آزاد ارمکی 
دیگر سخنران این همایش بود. این جامعه شناس برجسته با انتقاد از اینکه در کشور متخصصان کمی داریم، 
اما در عوض شبه متخصصان و کارشناسان مدعی بسیاری داریم که پرورش یافته نظام آموزشی نادرستند و 
طبیعتا در عمل کاری از پیش نمی برند، تصریح کرد: راه برون رفت کشور از بحران های موجود، آموزش اخلاق 

و پرورش نخبگان واقعی برای حل مشکلات است؛

هفته نامه نوسان

گروه  اقتصاد



سال هشتم/ شماره ۲13/ ۲4 خرداد 14۰1/ 14 ذوالقعده 1443

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

www.eghtesadbazar. ir

14  June  2022   No.213

info@eghtesadbazar. ir

think

تحلیل

نگاه     

احسان خاندوزي، وزیر امور اقتصادي و دارایي از دستور رییس جمهور براي طراحي 
بسته کنترل تورم براي ۹ ماه پایاني سال ۱۴0۱ خبر داد و گفت: بانک مرکزي و 
وزارتخانه هاي صنعت و اقتصاد مکلف شدند که کمک کنند این بسته ضد تورمي ۹ 
ماهه باقیمانده ۱۴0۱ تهیه شود. امروز این بسته آماده و یک بار به رییس جمهور ارایه 
شد و در حال اصلاح نهایي و اعمال نظر اعضاي ستاد اقتصادي دولت است که به محض 

اعمال اصلاحات نهایي حتما به صورت رسمي از آن رونمایي مي شود.

طراحي بسته كنترل تورم  در وزارت اقتصاد
بر اساس مصوبه شوراي عالي کار در ۱۹ اسفند ۱۴00 حداقل دریافتي کارگران براي 
سال ۱۴0۱ به مبلغ پنج میلیون و ۵۸0 هزار تومان در ماه رسید. بر این  اساس، با رعایت 
قوانین مربوط و لحاظ مصوبه شوراي عالي کار، میزان دریافتي بازنشستگان تامین 
اجتماعي، معادل حداقل حقوق و دستمزد کارگران شاغل تعیین و با افزایش ۵۷.۴ 
درصدي همراه شد. در همین راستا نباید بازنشستگان کمتر از پنج میلیون و ۵۸0 هزار 

تومان بگیرند.

مستمري بازنشستگان چقدر افزایش یافت؟

اجاره بها 
 تابع نرخ تورم

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:استاد اقتصاد دانشگاه تهران گفت: زمانی که دولت 
صحبت از تدوین بسته کنترل تورم ویژه می کند یعنی قبول 
دارد گرانی اتفاق افتاده اســت. متاسفانه در هیچ دولتی تا به 
امروز صحبت از بســته مبارزه با تورم نبوده است. در تدوین 
بســته ضد تورمی باید به دلایل ایجاد تــورم آگاه بود. دکتر 
آلبرت بغزیان تاکید کرد: بسته ضد تورمی که دلایل تورم در 
آن مشخص نباشــد و راهبردهای آن به سمت کاهش قیمت 
تمام شــده و کاهش تبعات منفی آن نباشد، هیچ خاصیتی 
نخواهد داشت و نام آن بســته مبارزه با تورم نیست. بغزیان 
تصریح کرد: پیش بینی این اســت که در این بســته یکی از 
راهکارهای کنترل تورم افزایش بهره وری و تولید باشد. اگر 
دولت بخواهد از این راهکار و امثــال آن برای مبارزه با تورم 
استفاده کند هیچ گونه تاثیری در بازارها نخواهد داشت. آنچه 
می خوانید برخی از برجســته ترین نکاتی است که در هفته 

قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛

رشد ۲۶۰ درصدي اجاره مسکن در ۵ سال
معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي روز گذشته در گزارشي 
تحت عنوان شاخص دسترسي خانوارها به خرید و اجاره واحد مسکوني بر 
اساس نسبت قیمت به درآمد اعلام کرد که اطلاعات سامانه ثبت معاملات 
املاک و مستغلات کشور نشان مي دهد، متوسط قیمت یک مترمربع واحد 
مسکوني در شهر تهران در سال ۱۴00 معادل ۳۱ میلیون و 2۹۶ هزار 
تومان بوده و میانگین اجاره هر متر خانه نیز در سال گذشته ۸۴ هزار و 

۸00 تومان بوده است.
بر اساس این گزارش متوسط قیمت یک مترمربع واحد مسکوني در شهر 
تهران در سال ۱۳۹۵ معادل ۴ میلیون و ۳۷2 هزار تومان، در سال ۱۳۹۶ 
معادل ۴ میلیون و ۸22هزار تومان، در سال ۱۳۹۷ معادل ۸ میلیون و 2۴۱ 
هزار تومان، در سال ۱۳۹۸معادل ۱۳ میلیون و ۳۳0 هزار تومان، در سال 
۱۳۹۹ معادل 2۴ میلیون و 2۹ هزار تومان و در سال ۱۴00 معادل ۳۱ 

میلیون و 2۹۶ هزار تومان ثبت شده است.
همچنین طبق اطلاعات بانک مرکزي، متوسط اجاره بها براي یک مترمربع 
واحد مسکوني در شهر تهران در سال ۱۳۹۵ معادل 2۳ هزار و ۴00 تومان، 
در سال ۱۳۹۶ معادل 2۸هزار و 200 تومان، در سال ۱۳۹۷ معادل ۳۶ هزار 
و ۴00 تومان، در سال ۱۳۹۸معادل ۴۷ هزار و ۵00 تومان، در سال ۱۳۹۹ 
معادل۶2 هزار و ۹00 تومان و در سال ۱۴00 معادل ۸۴ هزار و ۸00 تومان 
گزارش شده است.  بدین ترتیب مشخص مي شود که اجاره یک مترمربع 
واحد مسکوني در تهران طي ۵ سال بیش از 2۶0 درصد رشد کرده است. 

رویکرد تازه به کنترل حساب هاي بانکي
از سال هاي گذشته دسترسي دولت به جزییات حساب افراد و تراکنش هاي 
بانکي موضوعي بحث برانگیز بوده است. البته موافقان این طرح معتقدند براي 
شناسایي گروه هدف و براي پرداخت یارانه نقدي و همچنین اخذ مالیات و 
مبارزه با پولشویي و فساد نیاز است تا دولت حساب هاي افراد را رصد کند. 
منتقدان مي گویند به عنوان مثال در سال ۱۳۹۳ براي اولین بار موضوع 
رصد حساب بانکي افراد مطرح شد که در آن زمان هدف دولت از رصد 
حساب ها مشخص شدن افراد یارانه بگیر بود که پس از آن از موضع خود 
عقب نشیني کرد و مجلس نیز اعلام کرد دولت بناي خود را اعتماد به مردم 

و خوداظهاري بگذارد. 
ادعاي حریم خصوصي حساب هاي افراد در حالي مطرح مي شود که بیش از 
۴ دهه است که در کشورهاي مختلف براي اخذ مالیات و مبارزه با پولشویي 
و فساد دولت به حساب هاي افراد دسترسي دارد و مي تواند هرگونه مغایرت 
با اظهارات افراد را رصد کند براي مثال؛ نظام مالیاتي در کشورهاي توسعه 
یافته براساس اظهارات خود افراد است و ممیزي ندارد اما از آنجایي که دولت 
به تمام حساب ها دسترسي دارد در صورتي که افراد تخلفي در اظهارات 
خود داشته باشند برخورد سختي با آنها صورت مي گیرد و همین امر باعث 

مي شود فرار مالیاتي در این کشورها به  شدت پایین باشد.

راه جلوگیری از فرار مالیاتی
دکتر وحید شقاقی شهری، در گفت و گو با »انتخاب« در پاسخ به پرسشی 
مبنی بر اینکه آیا اجباری شدن ثبت دستگاه های کارتخوان در سامانه مالیاتی 
می تواند عامل بازدارنده از فرار مالیاتی باشد، گفت: »با این روندی که ما 
پیش رفتیم، کارتخوان ها برای بخش عمده ای از صنوف دارد از کار می افتد. 
این اقتصاددان درباره راه جلوگیری از این فرارهای مالیاتی، بیان کرد: »ما 
نمی توانیم بر سر هر دستگاه کارتخوانی یک مسئول نظارت بگذاریم از سوی 
دیگر هم با شکایت کردن مردم هم کاری پیش نمی رود، چرا که نمی توانیم 
آن ها را گرفتار موضوع شکایت کردن، کنیم و هم اینکه اساسا برای مردم 
فرقی ندارد، آن ها کارشان انجام شده و نهایتش از طریق خودپرداز مبلغ را 

واریز می کنند. 
مسئله این است که گردش مالی افراد باید کنترل شود. تا زمانی که ما 
گردش مالی افراد را کنترل نکنیم، مبارزه با این مسئله امکان پذیر نیست.« 
شقاقی درباره مفهوم گردش مالی عنوان کرد: »به هر حال این پول به حساب 
یک نفر واریز می شود، ما گردش مالی افراد را باید از کانال سیستم بانکی 
کنترل کنیم و بر اساس این گردش مالی که به سازمان مالیاتی هم وصل 
است، بتوانیم مالیات را دریافت کنیم. به غیر از این هیچ راهکار دیگری وجود 
ندارد. وقتی ما گردش مالی را کنترل کنیم مشخص می شود که فرد چه 

عملیاتی داشته و مبتنی بر آن مالیات گرفته می شود.«

نبرد ویژه با تورم

از  یکی  شهبازی  علی  نشست،  این  در 
فعالان باسابقه فرش اصفهان به کاهش ۸۵ 
درصدی صادرات فرش اشاره کرد و علاوه 
برتحریم ها، به مشکلاتی که سیاست های 
دولتی ایجاد کرده ازجمله قانون پیمان 
سپاری ارزی اشاره کرد و از آن به عنوان 
از  یاد کرد که بسیاری  »خودتحریمی« 

صادرکنندگان را به دردسر انداخته است. 
شهبازی گفت بالغ بر ۹0 درصد مواد اولیه 
علاوه  ها  تحریم  و  است  وارداتی  فرش 
نیز  اولیه  واردات مواد  برای  بر صادرات، 
مشکلاتی ایجاد کرده و از این طریق فرایند 

تولید را نیز با اختلال مواجه کرده است. 
لازم به توضیح است پیمان سپاری ارزی 
قانونی است که صادرکنندگان را موظف 
حاصل  ارز  مقرر،  مدتی  در  کند  می 
کشور  اقتصاد  چرخه  به  را  صادرات  از 

بازگردانند. 
فرش  از  بسیاری  که  است  این درحالی 
های صادراتی ممکن است حتی به مدت 
چند سال در انبارها بمانند و نتوان آنها را 
به سرعت در بازارهای خارجی به پول نقد 
تبدیل کرد. علاوه بر این، تحریم های مالی 
خود یکی دیگر از موانعی است که بازگشت 

ارز را با مشکل مواجه می کند. 
اصرار دولت به اینگونه قوانین دست و پاگیر 
علاوه بر اینکه بسیاری از تجار و بازرگانان 
باسابقه فرش را دادگاهی کرده و به دردسر 
انداخته، ریسک فعالیت در حوزه صادرات 
را به شدت افزایش داده و باعث شده تعداد 
زیادی از فعالان این حوزه از فعالیت دست 

بکشند.

گلوگاه صنعت فرش
باتوجه به این که بخش عمده فرش تولیدی 
در ایران صادراتی است، می توان صادرات 
را به عنوان گلوگاه چرخه صنعت فرش 
دانست، که متاسفانه در دهه های اخیر 
بصورت مداوم موانع صادرات بیشتر شده 
و بر این گلوگاه فشار بیشتری وارد شده 
است. درحالی که در دهه ۷0 ایران حدود 
2 میلیارد دلار فرش به کشورهای خارجی 
صادر می کرد، اکنون این عدد به چیزی 
حدود ۶0 میلیون دلار رسیده است که 
بسیار تاسف آور است. این درحالی است 
که قبل از انقلاب نیمی از تجارت بین الملی 
فرش متعلق به ایران بوده است. اما اکنون 
در شرایطی که بازرگانان ایرانی با مشکلات 
ناشی از تحریم و رکود اقتصادی دست و 
پنجه نرم می کنند، رقبایی مثل هند، چین، 
پاکستان و ترکیه سرگرم افزایش سهم خود 
و تصاحب سهم ایران در بازار جهانی هستند. 
این کشورها چند دهه کوشیدند تا با طرح و 
نقشه ی قالی های ایران، فرش تولید کنند 
و بازار فرش ایرانی را از آنِ خود کنند اما 
موفقیت چندانی نداشتند. با وجود این، در 
سال های اخیر به مدد تحریم های بین المللی 
و محدودیت های مبادلاتی ایران، سهم این 
کشورها از بازار جهانی بیش از پیش افزایش 

یافته است.

عدم دخالت دولت
یکی از نکات جالب و عبرت برانگیز درباره 
تاریخ صنعت فرش در ایران این است که 
صادرات  گیری  اوج  و  صنعت  این  رونق 

فرش در دو دوره صفویه و قاجاریه صورت 
گرفت که دولت عملا هیچ دخالتی در این 
حضور  تاریخچه ی  است.  نداشته  حوزه 
فرش دست باف ایران در بازارهای جهانی 
دیگر  از  هیچ یک  و  است  بسیار طولانی 
در  اندازه  این  تا  ایران  کالاهای صادراتی 
جهان شهرت ندارد. از صدها سال قبل، 
ایرانی کمابیش در قالب هدیه به  فرش 
دربار دیگر کشورها فرستاده می شد، اما 
از دوره ی صفویه مانند ابریشم به بخشی 
از کالاهای صادراتی ایران تبدیل شد. در 
اوایل دوره ی قاجار تولید و تجارت فرش 
به شدت کاهش یافت اما با تثبیت سلطنت 
قاجار و ایجاد امنیت نسبی، کم کم بازار 
فرش رونق پیدا کرد. با رونق گرفتن بازار 
تقاضا،  افزایش  و  ایران  دست باف  فرش 
ابتدا برخی از تجار تبریز، فارس، کرمان 
قرارداد  قالی بافان  با  و خراسان و کاشان 
بستند اما این قراردادها پاسخگوی تقاضای 
فزاینده ی بازارهای جهانی نبود. در نتیجه، 
پس از مدتی شرکت هایی از کشورهایی 
نظیر بریتانیا، ایتالیا، آمریکا، روسیه و آلمان 
به سرمایه گذاری در تولید فرش در مناطق 
مختلف ایران روی آوردند.  بنابراین می توان 
دوران قاجار را دوره ی معرفی فرش ایران 
به جهانیان و رونق تجارت بین المللی آن به 
حساب آورد که بسیاری از مردم، تاجران، و 
سیاستمداران دنیا را با فرش ایرانی آشنا کرد. 
این درحالی است که حتی حکومت وقت 
از اینکه تجار ایران به چه کشورهایی فرش 
صادر می کنند خبر نداشته است. اینگونه 
است که این هنرصنعت ایرانی با پتانسیل بی 

بدیلی که داشت توانست بصورت خودجوش 
جای خود را در بازار جهانی پیدا کند و 
سرمایه گذارانی از سراسر دنیا را نیز به خود 

جذب کند.
در دوره ی رضا شاه، شرکت های خارجی 
همچنان نقش اصلی را در تولید و تجارت 
بر عهده داشتند. در سال ۱۳۱۴،  فرش 
که  لندن«  شرق  »کمپانی  فعالیت های 
مهم ترین تاجر فرش ایران بود، به دستور 
رضا شاه متوقف شد و بخشی از وظایف آن 
در تولید و صادرات فرش به شرکت سهامیِ 
تازه تأسیس فرش ایران واگذار شد. این را 
می توان نخستین دخالت جدی دولتی 
در صنعت فرش دانست که متاسفانه آثار 
زیانباری در فرایند تولید بر جا میگذارد. 
دخالت دولت و حکومت در صنعت بعد از 
انقلاب در مقیاس گسترده و بی سابقه ای 
شکل گرفت و با تصمیمات خلق الساعه و بی 
ثبات کننده خسارت های جبران ناپذیری بر 
فرایند تولید وارد کرد. در سال های گذشته 
تحریم های بی سابقه مزید بر علت شد و 
فرایند صادرات را با مشکل مواجه کرد. اما 
میتوان گفت آخرین میخ را مجددا خود 
دولت با قوانینی مثل پیمان سپاری ارزی بر 
تابوت صنعت فرش کوبید، به نحوی که آثار 

آن متاسفانه هرگز قابل جبران نیست.
سقوط تولید و صادرات فرش دست باف 
حیرت آور  گذشته  سال  چند  در  ایرانی 
و بی سابقه بوده است. باوجود اینکه این 
صنعت، همچنان که سهم مهمی در اشتغال 
کشور ایفا می کند و فعالان این حوزه تمام 
قد تلاش می کنند این صنعت را زنده و 
سرپا نگه دارند. متاسفانه این نگرانی وجود 
دارد که با ادامه ی روند فعلی بسیاری از 
صادرکنندگان و بافندگان فرش به سراغ 
فرش  صنعت  و  بروند  دیگر  شغل های 
دست باف دیگر نتواند در بازار جهانی قامت 

راست کند.

هزارتوی قالی ایرانی

اکبرپور،  نوسان:عباس   
در  مسکن  بازار  کارشناس 
اجاره بهاي  افزایش  به  واکنش 
مسکوني  واحد  مترمربع  یک 
 9۰۰ و  هزار   ۶۲ از  پایتخت  در 
تومان   ۸۰۰ و  هزار  به۸۴  تومان 
گفت: علت اصلي افزایش قیمت 
اجاره بهاي مسکن به دلیل تورم 
به  مردم  اطمینان  عدم  و  بالا 
تصمیمات اقتصادي دولت و سایر 

اتفاقات خارجي است. 
او با بیان اینکه میزان افزایش اجاره بها 
کمتر از نرخ تورم است، افزود: اجاره 
املاک در کشور از اقتصاد کلان جدا 
شاهد  باید  موجود  رویه  با  و  نیست 

افزایش بیشتر اجاره بها نیز بود.  
اکبرپور در خصوص تعداد مستاجران 
تعداد  از  دقیقي  آمار  افزود:  نیز 
مستاجران در حال حاضر وجود ندارد، 
زیرا تعداد قابل توجهي از املاکي که 
بهره برداري  در حال  یا  ساخته شده 
است، ممکن است فرزندان مالکان در 
آنها ساکن باشند یا بر اساس توافق بین 
مالک و مستاجر ملک اجاره رفته باشد 
و به صورت غیررسمي باشد و لزوما 
آنچه در بنگاه هاي معاملات ملکي و 
سامانه املاک ثبت مي شود مبین کامل 
املاک اجاره داده شده و آپارتمان ها 
نیست و قاعدتا تعداد مستاجران بیش 
از آمارهاي رسمي است. این کارشناس 
سیاست  خصوص  در  مسکن  بازار 
 2۵ سقف  تعیین  خورده  شکست 
درصدي اجاره بها نیز بر این باور است 
که اصل اساسي در رابطه با تعاملات هر 
کالایي از جمله مسکن بر اساس عرضه 
و تقاضاست که با قیمت هاي دستوري 
مسلما  و  کرد  اداره  را  آن  نمي توان 
مالکان مي گویند ما با این سیاست هاي 
دستوري ضرر مي کنیم و نهایتا ممکن 
هم  اجاره  را  خود  ملک  حتي  است 
ندهند و از سوي دیگر متاسفانه تعداد 
دلیل  به  هموطنان  از  توجهي  قابل 
شرایط بد اقتصادي که از تصمیمات 
دولت نیز نشات گرفته است، مجبور 
مي شوند به اطراف و حاشیه شهرها نقل 
مکان کنند. اکبرپور در ادامه تصریح 
کرد: مشکلي که در زمینه ملک وجود 
دارد، این است که تصمیماتي گرفته 
مي شود خلق الساعه است و بر اساس 
آنچه در کشورهاي دیگر رخ مي دهد 
اعم از اخذ مالیات و فرآیند ساخت و حل 
مشکلات مسکن نیست و کاملا متفاوت 
است و اصلا به صورت علمي صورت 
نمي گیرد. به همین دلیل است که هر از 
چند گاهي عوارض این بي تدبیري ها را 

مي بینیم مانند فاجعه متروپل.
واگذاري  عدم  کرد:  تصریح  او 
بخش  به  ساختماني  فعالیت هاي 
خصوصي و اقدامات دولتي )مسکن مهر 
و ملي و ...( منجر به هدررفت منابع مالي 
و ... مي شود و حاصل کار هم مناسب 
نخواهد بود. اکبرپور خاطرنشان کرد: 
اینکه بتوانیم نیازهاي بالقوه متقاضیان 
را در کوتاه مدت پاسخگو باشیم، مهم 
است اما تصمیماتي که دولت در جهت 
وام مسکن  از ودیعه  اعم  وام  اعطاي 
به  است  گرفته  وام خرید مسکن  یا 
بن بست مي خورد، زیرا عرف جهاني 
براي وام مسکن عبارت است از ارایه ۹۵ 
درصد قیمت مسکن )بر اساس درآمد 
۵ سال گذشته فرد( از سوي بانک و 
پرداخت ۵ درصد نقدینگي از سوي فرد 
که با همین میزان متقاضي وام مي تواند 

خانه مورد نظر خود را خریداري کند.

۲۰ خرداد مصادف  با روز ملی فرش و صنایع دستی، نشست خبری جشنواره ملی قالی فاخر 
ایران با میزبانی اتاق بازرگانی اصفهان  برگزارشد. رویدادی که می تواند نقش به سزایی درتوسعه 
و تقویت هنرصنعت فرش ایفا کند و پتانسیل های این صنعت و معضلاتی که چرخه تولید و 
صادرات فرش با آن روبروست را  مورد بحث و بررسی قرار دهد. کارشناسان و فعالان حوزه فرش تاکید دارند، 
باوجود اینکه این صنعت، همچنان سهم مهمی در اشتغال کشور ایفا می کند، اما سقوط تولید و صادرات فرش 

دست باف ایرانی در چند سال گذشته حیرت آور و بی سابقه است؛

سقوط تولید و صادرات فرش دست باف ایرانی در چند سال گذشته حیرت آور و بی سابقه است

به بهانه برگزاری جشنواره ملی قالی فاخر ایران 
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هفته نامه نوسان

گروه بازار

 نوسان :عضو هیات علمی دانشگاه رازی 
در یادداشتی نوشت: روزهای نخست سال 
۱۴0۱ بارها و بارها به دولت هشــدارهای 
لازم داده شد. تاکید بر این بود که با افزایش 
قیمت ۴ قلم کالای اساسی، گرانی در سایر 
بازارها اتفاق خواهد افتاد. وابستگی کالاها به 
یکدیگر اینطور است که وقتی کالایی گران 
می شــود تاثیرگذاری بر روی دیگر کالاها 

را نیز خواهد داشت. آن هم وقتی کالاهای 
اساسی رشــد قیمت را تجربه کنند دیگر 
نمی توان جلودار گرانی در بازارهای دیگر 

شد.
 دکتر ســهراب دل انگیــزان اضافه کرد: 
متاسفانه در کنار افزایش قیمتها، اقتصاد 
رها شــده ای داریم که با حجــم بالایی از 
فساد متفاوت اعم از فســاد اداری و سایر 

انواع فسادها روبرو اســت. بنابراین قاعدتا 
نمی توان با هیچ سیستمی گرانی را کنترل 
کرد. طبیعی است وقتی که قیمت کالایی 
اساسی بالا برود حتما دیگر کالاها نیز گران 

خواهند شد. 
هیچ ســاز و کاری هم برای کنترل قیمتها 
جوابگو نیست. وی تصریح کرد: بخش قابل 
توجهی از ســبد مصرفی خانوارها افزایش 

چند برابری داشته اســت. ارز تامین سبد 
مصرفی خانوار  از ۴ هزار تومان به 2۴ هزار 
تومان افزایش یافته اســت. یعنی حدود ۶ 
برابر شده است. تورمی خطرناک در انتظار 

اقتصاد است. 
دولت نمی بایست در مقطع حساس کنونی 
که انتظارات تورمی مردم بسیار بالا است، 

دست به این اقدامات می زد.

عضو هیات علمی دانشگاه رازی:

تورمی خطرناک در انتظار اقتصاد است
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جدیدترین آمار منتشره از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( حاکی از 
افزایش حدود ۶ درصدی تولید سیگار، افزایش ۶۸ درصدی برآورد قاچاق و افزایش 
حدود ۶2 درصدی صادرات سیگار در سال ۱۴00 است. آمار منتشر شده درباره 
وضعیت تولید و قاچاق سیگار در سال ۱۴00 نشان می دهد سال گذشته بیش از ۶2 
میلیارد و ۴۷۵  میلیون نخ سیگار تولید شده که نسبت به تولید بیش از ۵۸ میلیارد نخ 

در مدت مشابه سال قبلش، ۶.۳ درصد افزایش داشته است. 

عضو هیات مدیره شرکت شهرک های گلخانه ای کشور گفت: ۳00 شهرک گلخانه ای در 
کشور وجود دارد. فرزاد زلقی با بیان اینکه از این میزان حدود ۱0 هزار هکتار آن واگذار شده 
است،اظهار کرد: از سال ۹2 براساس قانون ۴0 هزار هکتار در قالب ۳00 شهرک گلخانه ای، 
شیلاتی و دامپروری در حال انجام است. زلقی با بیان اینکه دولت برای توسعه زیرساخت ها 
در شهرک های گلخانه ای اهتمام ویژه دارد، اضافه کرد: تاکنون برای رونق بیشتر کشت 

گلخانه ای، ۳000 میلیارد تومان در سفرهای استانی رئیس جمهور مصوب شده است.

 نوســان: رییس مجمع واردات 
از  اقتصادی  می گوید فعــالان 
همان ابتدا با ارز ترجیحی مخالف 
بودند اما در این ســال ها کسی 

صدای آنها را نشنید.
علیرضــا مناقبــی دربــاره ضرورت 
تعییــن تکلیــف ارز ترجیحی اظهار 
کرد: واردکنندگان رســمی و قانونی 
کشور که در بخش خصوصی فعالیت 
می کننــد، از ابتدایی کــه بحث ارز 
ترجیحی مطــرح شــد، مخالف آن 
بودند و دائما درباره پیامدها و عواقب 
آن هشدار دادند ولی متاسفانه گوش 

شنوایی نبود. 
وی ادامه داد: ما هنــوز هم معتقدیم 
کــه اقتصــاد کشــور گرفتــار دام 
چسبنده ای به نام ارز ترجیحی شده 
است و دولت سیزدهم باید با شجاعت 
و البته مبتنی بر یک تقسیم کار ملی، 
در این خصوص یــک تصمیم قاطع 

بگیرد.
رییــس مجمــع واردات بــا تاکید 
بر ایــن نکته کــه راه نجاتــی برای 
اقتصاد کشــور، جــز رهایــی از ارز 
ترجیحی باقی نمانده اســت، گفت: 
ســودجویی ها و رانت های زیادی در 
کنار ارز ترجیحی شکل گرفته است 
که راه نفس کشــیدن را بــرای تجار 
اصیل و قانونی بســته است و عواقب 
این موضوع، نه تنها تجار، بلکه فضای 
تولید کشــور را نیز بــا اخلال مواجه 

کرده است. 
به گفته مناقبی، فعالان اقتصادی در 
بخش خصوصی منتظر تصمیم قاطع 
دولت هستند تا جلوی پول پاشی ها 
و حیف و میل های بی حساب گرفته 
شود و نظم و انضباط به اقتصاد کشور 

بازگردد.
رئیس مجمــع واردات افــزود: البته 
دراین میــان موضوعــات متعددی 

مطرح است. 
یک نکته این اســت که نباید بدون 
برنامه ریزی، آینــده نگری و تحلیل 
عواقب تصمیمات وارد مســیر حذف 

ارز ترجیحی شد. 
به طور مثال، به واسطه تغییر نرخ ارز، 
شاهد هســتیم که نرخ ارز محاسبه 
ارزش گمرکــی کالاهــای وارداتی 
 ETS از ۴200 تومــان بــه نــرخ
بانک مرکزی تغییر کرده اســت ولی 
جــای تعجــب دارد که قرار اســت 
بخشــنامه ای که در اردیبهشت ماه 
ابلاغ شده، عطف به ماسبق شود و از 

ابتدای سال جاری لازم الاجرا است. 
وی ادامه داد: بایــد درباره این موارد، 
با تشــکل ها و انجمن هــای مربوطه 
رایزنی شــود و رای و نظر آن ها اخذ 
شود. پیشنهاد ما در این خصوص آن 
است که برای رهایی از گرفتاری های 
ناشــی از این بخشــنامه، اجرای آن 
باید بــه تاریخ ابلاغ موکول شــود و 
قانون عطف به ماسبق نشود. در غیر 
این صورت فضای تجــارت خارجی 
کشورمان دچار التهاب هایی می شود 

که پوشش دادن آن دشوار است.
رئیس مجمع واردات با تاکید بر اینکه 
همه باید در ایــن زمینه کمک کنند 
گفت که در این میــان ضرورت دارد 
که گام های اجرایی به شکلی برداشته 
شــود که مــردم به عنــوان مصرف 
کننــدگان کالاهــا و نیز بــه عنوان 
فعالان اقتصادی بخــش خصوصی، 

تحت فشار قرار نگیرند.

وجود 300 شهرک گلخانه ای در كشوررشد قاچاق سیگار در سال 1400
 گزارش

 گزارش

اقتصاد ایران گرفتار 
سندرم ارز ترجیحی

 نوسان: همزمان با فرارسیدن روز جهانی صنایع دستی، نمایشگاه 
هنرهای سنتی و صنایع دستی استان های اصفهان و هرمزگان 
با حضور، مدیر کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان اصفهان، نماینده مردم اصفهان در مجلس و دیگر مسئولان 
شهری اصفهان و هرمزگان در کاخ چهل ستون اصفهان برگزار شد. 
این نمایشگاه تا ۲9 خردادماه دایر است. مرتضی نصوحی، دبیر 
هنرواره صنایع دستی اصفهان در آئین افتتاحیه نمایشگاه هنرهای 
سنتی و صنایع دستی بومی استان های اصفهان و هرمزگان اظهار 
کرد: پس از دو سالی که کشور درگیر شرایط کرونا بود، توسعه و 
ترویج صنایع دستی را در دستور کار خود قرار دادیم. با مشارکت 
همه سازمان ها و نهادهای مرتبط از جمله اداره کل میرات فرهنگی 
استان اصفهان، اتاق بازرگانی و اتحادیه صنایع دستی مجموعه 

رویدادهایی برای توسعه و ترویج صنایع دستی پیش بینی شد.
دبیر هنرواره صنایع دستی از برگزاری کارگاه هایی آموزشی و عملیاتی 
با موضوعات تجارت، خلاقیت و مالیات در حوزه صنایع دستی در نقاط 
مختلف شهراصفهان خبرداد و گفت: برنامه های جانبی هفته صنایع دستی 
در اصفهان شامل پخش های زنده آموزشی در فضای مجازی برای مخاطبان 
است. همچنین، تجلیل از پیشکسوتان و هنرمندان صنایع دستی برای برخی 
از هنرمندان شاخص با حضور در منزلشان و در مهمانسرای عباسی انجام می 
شود. دبیر هنرواره صنایع دستی اصفهان با بیان اهمیت طراحی زیوری در 
اصفهان توضیح داد: برای معنا بخشی به زیورآلات در خلال نمایشگاه صنایع 
دستی از زیورآلاتی همچون اشک زاینده رود و دستبند جلفایی رونمایی 
خواهد شد. همچنین رونمایی از مجموعه "راسته ها" که زندگی نامه و آثار 
هنری بزرگان صنایع دستی و رسته های کاری آن ها را شرح می دهد، در خلال 

نمایشگاه صورت می گیرد.

ارزش افزوده صنایع دستی 
در ادامه، مهدی طغیانی، نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی، 
صنایع دستی را پاره تن فرهنگ نامید و با صحبت از دغدغه خود برای احیای 
رشته های هنری فراموش شده، اظهار کرد: در گذشته این شهر دارای بیش 
از 200 نوع هنر دستی بوده ولی امروز متأسفانه کمتر از ۵0 رشته باقی مانده 
است. وی دربیان اهمیت اقتصاد فرهنگی که فاقد آلایندگی و همینطور آب بر 
نیست، یادآور شد: صنایع دستی دارای پتانسیل ایجاد ارزش افزوده است و 
با نگاهی ویژه به اقتصاد فرهنگی می توانیم زندگی و زیست شهروندان را با 

شرایط حاضر استان و کشور منطبق سازیم. 
وی وجه تمایز صنایع دستی آن روزگار و صنعت امروز را، تولید انبوه و تلفیق 
هنر و صنعت به دست انسان عنوان کرد و گفت: صنایع دستی و میراث به 

جای مانده را جزو فرهنگ و پاره تن هویت خود می دانیم. 
نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی گفت: اصفهان می تواند سهم 
ایجاد ارزش از حوزه صنایع دستی و هنر خود را ارتقا دهد و از این طریق درآمد 

کسب کند تا در نهایت شاهد شکوفایی اقتصاد فرهنگی باشیم.

صنایع دستی
همسو با محیط زیست

 سعید ابراهیمی، معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری 
اصفهان، برپایی نمایشگاه هنرهای سنتی و صنایع دستی بومی استان های 
اصفهان و هرمزگان را بخشی از مجموعه رویدادهای هفده گانه عنوان کرد و 
گفت: و هدف ما تجمیع ذینفعان این حوزه را در کنار هم است و آماده ایم از 

همه ظرفیت ها در حوزه های مختلف استفاده کنیم. ا
و گفت: پشتوانه ای که اصفهان به عنوان شهر جهانی صنایع دستی و شهر 
خلاق دارد، فرصتی برای حفظ و گسترش و تبدیل شدن به پارادایم غالب در 
رشد شهری است که امیدواریم تحقق یابد و همه افراد مرتبط با حوزه میراث 
فرهنگی، فنی حرفه ای، دانشگاه ها و نهادهای مختلف، این الگوی رشد درون زا 

و کاملًا پایدار که با محیط زیست همسویی دارد را توسعه دهند.
 

عامل ماندگاری فرهنگ ایران
در ادامه، علیرضا ایزدی، مدیرکل میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری 
استان اصفهان، هنرهای سنتی و صناع دستی را همان خاکی توصیف نمود 
که از آن مستی فزاید، همان موسیقی است که به اندازه سه هزار و صدسال در 
تمام کوی و برزن های یک تمدن فرهنگی به نام ایران جاری و ساری است و 
در هیچ عصری هم کمرنگ نمی شوند. وی گفت: همچنان، هنرهای سنتی و 
صنایع دستی ما با خون جگر و زحمت فراوان هنرمندان، هنوز حرف اول را در 

دنیا را دارد. 
ایزدی از"عیسی بهادری، مدیر فقید هنرستان هنرهای زیبای اصفهان" 
نام برد و گفت: او از بزرگ ترین افرادی است که جا دارد هر زمان از عرصه 
فرش صحبت می کنیم از ایشان  هم بعنوان خالق نقوش فرش ایران زمین نام 
ببریم. بهادری برای ورود به عرصه صادرات فرش، طرحی را پایه ریزی کرد و 
بلافاصله شرکت های بزرگی در حوزه فرش به ایران وارد شدند تا در زمینه 
فرش و صادرات آن فعالیت  کنند و فرش اصفهان و نائین و دیگر شهرها به این 
واسطه شکل گرفت. وی در ادامه افزود: یکی از مشکلات امروز هنرهای سنتی 
و صنایع دستی ما این است که سلیقه جامعه هدف خود را گم کرده و درباره 
آن مطالعه نمی کنیم و یا تصور می کنیم که چون ما خوشمان می آید، دیگران 
 هم باید خوششان بیاید. مدیرکل میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری 
استان اصفهان، هنر را باعث ماندگاری و مانایی فرهنگ ایران در طول تاریخ 
عنوان کرد و گفت: هنری که نمی توانیم برای آن محدودیت قائل باشیم. هر 
آنچه از ایران کهن که آمیخته با اسلام، متعالی تر  می شود و برای ما بعد از سه 

هزار و اندی سال باقی مانده است، نتیجه خون جگر هنر و هنرمندان است.

صنایع دستی
الگوی رشد درون زا

capital

جلالی دهکردی: اصفهان می تواند پیشتاز تحول در حوزه صنایع دستی باشد

محور اقتصاد هویت بنیان
همزمان با روز جهانی صنایع دستی، از هنرمندان پیشکسوت اصفهانی تجلیل شد:

نمایشگاه صنایع دستی اصفهان و هرمزگان افتتاح شد؛

 نوسان :مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با 
بیان اینکه چشــم انداز بسیار امیدبخشی 
برای حل مشکلات و شکوفایی بیشتر این 
مجتمع عظیم صنعتی وجود دارد، گفت: 
۸۵ درصد تجهیزات مورد نیاز ذوب آهن 

بومی سازی شده اند. 
ایرج رخصتی در بازدیــد از خط تولید و 
تعمیرات بخش های نــورد و کوره بلند  و 

همچنین کارگاه مدلسازی و کارگاه ریخته 
گری مدیریت مهندسی نت، اظهار کرد: 
انبار کارگاه مدلســازی به عنوان اولین و 
بزرگتریــن انبار مدل در کشــور تاکنون 
ساخت بیش از ۱۸000 عدد مدل را ثبت 

کرده است. 
بــا  ریخته گــری  کارگاه  افــزود:  وی 
توانایــی ریخته گری بیــش از ۵0 مارک 

ریخته گری، یکی از کارگاه های کم نظیر 
در کشور است.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان ســپس از 
کارگاه تولید ولو بازدید کرد و گفت: وجود 
این کارگاه ها که در کشور کم نظیر هستند 
این توانایی را بــه ذوب آهن اصفهان داده 
که قطعات مورد نیاز خود و ســایر صنایع 
را تولیدکنــد، همچنان کــه ۸۵ درصد 

تجهیزات مورد نیاز ذوب آهن بومی سازی 
شــده اند. وی افزود: باورمندی بیشتر به 
توانایی و شایستگی موجود در این شرکت 

می تواند تحول ذوب آهن را رقم بزند. 
خوشبختانه این تحول در حال انجام است 
و چشم انداز بسیار امید بخشی برای حل 
مشکلات و شکوفایی بیشتر این مجتمع 

عظیم صنعتی وجود دارد.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان اعلام کرد؛

بومی سازی ۸5 درصد تجهیزات ذوب آهن

معاون صنایع دســتی وســنتی سازمان 
میراث فرهنگی کشور با بیان اینکه ریشه 
هنرهای سنتی و صنایع دستی در اصفهان 
است و اصفهان می تواند پیش قراول ایجاد 
تحول در سه حوزه صنایع دستی ازجمله 
محتوا، رویکرد و سازوکار آن باشد، گفت: 
این سه تحول با رویکرد دانش بنیانی آغاز 
خواهد شــد. وی خلاقیــت را خداگونه و 
برخاسته از روح انسان عنوان کرد و افزود: 
برای انتقال فرهنگ بایــد آن را به صنایع 
دستی که سفیران فرهنگی هستند، تبدیل 
کنیم. صنایع دستی در واقع صنایع زیستی 
ما بوده اســت، زیرا فرش، گلیم، دار قالی و 
زیلو همه برخواســته از روح مادرانه بوده 
است. جلالی دهکردی، تولید را کلید واژه 
اصلی نامید و گفت: هرگاه مولد هســتیم، 
خوشحال و جاودانه ایم و هر زمان از تولید 
فاصله گرفتیم، همچون مرداب در خود فرو 
رفتیم. صنایع دستی، صنایع مولد است که 
اقتصاد هویت بنیان را پایه ریزی می کند و 
امروز نقش زنان در ایــن کار مولد، پررنگ 
شده اســت. بنابراین، مزیت رقابتی سبک 
زندگی اصفهان، خانواده است و هر زمان به 

خانواده اهمیت دادیم، موفق بودیم. 
او با بیان اینکــه درصددیم احیــا و رونق 
صنایع دســتی را با محوریت یک خانواده 
بزرگ محقق سازیم، اظهار کرد: خانه های 
ما باید کارگاهی باشد که صنایع دستی را به 
عرصه ظهور و متن زندگی ببرد، باید صنایع 
دستی را کاربردی کنیم و به مطالعات بازار 

دقت داشته باشیم.
کارگاه های  آموزش 

صنایع دستی در سطح شهر
مرتضی نصوحی، مدیر پژوهش، خلاقیت 
و فنــاوری های نوین شــهرداری اصفهان 

با اشــاره به 20 خرداد، روزجهانی صنایع 
دستی، حضور هنرمندان را غنیمت برشمرد 
و گفت: با توجه به جایگاه اصفهان بعنوان 
شــهر جهانی و خلاق در صنایع دستی،  با 
مشارکت سازمان های میراث، اتاق بازرگانی 
و دیگر تشکل ها برنامه ریزی برای برگزاری 
رویدادهای نمایشگاهی ازجمله نمایشگاه 
صنایع دستی اصفهان و هرمزگان)بعنوان 
شــهر خلاق(، ســنندج، کرمــان و دیگر 
استان ها صورت گرفت.  وی افزود: تجلیل از 
پیشکسوتان و برگزاری کارگاه های آموزشی 
در باغ غدیر، گذرفرهنگــی چهارباغ، ارگ 
جهان نما و میدان جلفا، برگزاری مسابقات 
ساخت صنایع دستی کوچک مقیاس به نام 
"زیوری برای اصفهان"، ساخت "المان های 
شــهری با کمک صناع دستی" و برگزاری 
رویدادهای ملی و فراملی بلحاظ تاثیر جهانی 
و جذب گردشگران و انتشار مجله فیروزه به 
دوزبان فارسی و انگلیسی با هدف معرفی 

شهرهای خلاق در دستور کار قرار گرفت. 
فراموشی هنرها بدلیل سیاست های غلط

علیرضا ایزدی، مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان اصفهان و 
مشاور وزیر، از اصفهان بعنوان بهشت ایران، 
زادگاه تمدن بشریت با مردمانی که عشق را 
با هنر خود در تمامی اعصارسروده اند، نام برد 
و در مقایسه جایگاه هنر در ایران و اصفهان 
با کشورهای هند و چین، گفت: هنوز ایران 
برای ســرودن هنر خویش ارجح است.  او، 
فراموشی هنرهایی از جمله فرش را بدلیل 
ندانم کاری مدیران و سیاست های غلط و 
نه بخاطر کم کاری هنرمندان عنوان کرد و 
افزود: اگر در علم و تجربه، عمل نباشد، معنا 
و مفهومی وجود ندارد. ایزدی در اشــاره به 
تمدن ۳هزاروصد ســاله ایران، سابقه نیک 

پنداری و اخلاص در مردم ایران و همینطور 
در هنــر ایرانی را مطرح کــرد و گفت: رمز 
ماندگاری هنر اصیل اصفهان و هنرمندان، 
اخلاص نهفته در آثار هنرمندان ســوزن 

دوزی، خاتم، قلمزنی و.. است. 
ارتباط صنایع دستی 
با مباحث دانش بنیان 

محمدنورصالحی، رئیس شورای اسلامی 
شهر اصفهان با بیان اهمیت برگزاری این 
جشــن ها و تجلیل از هنرمنــدان، گفت: 
ما وظیفه خــود می دانیم که از اســاتید و 
هنرمندانی که در این عرصه سختی های 
فراوانی را تحمل می کنند تا آثار ماندگار و 
ارزشــمندی خلق کنند که مایه مباهات و 
افتخار کشور است، قدردانی کنیم. وی به 
ابعاد اشــتغالزایی و حفظ  صنایع دستی و 
هنرهای درحال انقراض با استفاده از تقسیم 
وظایــف، زمانبندی مناســب و همکاری 
ســازمان های ذیربط اشــاره کرد و گفت: 
ارتباط صنایع دستی با مباحث دانش بنیان 
موجب هم افزایی و توسعه  صنایع دستی 
از جنبه موزه ای و ویترینی به زندگی مردم 
می شود. همچنین به رشد صادرات کمک 
می کند. عضو شورای شهر اصفهان، لزوم 
تدوین تفاهم نامه ای به منظور رشد و توسعه 
صنایع دستی و حمایت از هنرمندان بین 
شهرداری ها و شوراهای شهرهای خلاق را 

مطرح نمود. 
میراثی که باید 

حفظ و حراست شود
در ادامه، غلامرضا فیض الهی از هنرمندان 
پیشکسوت اصفهان در این مراسم با استناد 
به سخنان رهبر معظم انقلاب که لزوم برنامه 
ریزی مسئولان برای رشد و صادرات آثاری 
که نشــانه فرهنگ نیاکان ما است را تاکید 

کردند، گفت: هنر صنایع دســتی، میراثی 
است که باید حفظ و حراست شود و برنامه 
ریزی با هدف تــداوم ذوق و هنر هنرمندان 
صورت گیــرد. وی گفت: مــا در دوره های 
مختلف تاریخی حتی زمان اشــغال توسط 
مغول ها، در اوج هنر قرار داشــتیم، لذا باید 
این میراث را حفظ و مراقبت کنیم و نگذاریم 
هنری که نیاکان ما با چنگ و دندان حفظ 
کردند، از بین رود. زیرا، هنری که از بین برود 
به این راحتی دوباره زنده نمی شــود، چون 
اغلب هنرها سینه به سینه به دست ما رسیده 
است. فیض الهی در ادامه به بیان نقطه نظرات 
و مجموعه پیشــنهادات هنرمنــدان برای 
ارتقای جایگاه هنر و صنایع دستی پرداخت 
و گفت: رعایت حقوق و تامین امنیت جانی و 
مالی گردشگران، توسعه و گسترش فرهنگ 
گردشگر در کشور برای ارتقای جایگاه این 
هنر مفید است و ما باید باور مردم ما به اینکه 
گردشــگر فرصتی برای ما هست را تقویت 
سازیم. او، تبلیغات کارآمد، منظم و هماهنگ 
در رسانه ها، سینما و فیلم ها، نمایشگاه هایی 
خارج از کشور توســط وزارت خارجه، ارائه 
خدمات بانکی پیشــرفته و امکان استفاده 
از کارت های بانکی بین المللی، تســریع در 
صدور ویزا، فراهم کردن بستر حضور بخش 
خصوصی در عرصه صنایع دســتی، امکان 
صادرات صنایع دســتی و کاهش عوارض و 
مالیات، امکان حضور هنرمندان در شهرهای 
خواهرخوانده، ارتباط بیشــتر با دانشگاه ها 
ازجمله دانشــگاه هنر که موجــب ارتقای 
جایگاه صنایع دستی می شود، تحقیقات و 
مطالعات درباره بازار و سلایق جامعه هدف، 
استانداردســازی صنایع دستی، ممانعت از 
خروج محصولات صنایع دستی بی کیفیت و 
تقلبی به خارج از کشور، استفاده از شبکه های 
برون مرزی برای شناساندن فرهنگ و هنر 
ایران زمین، بهســازی و بازسازی خانه های 
تاریخی به همت سازمان میراث و شهرداری 
و بخش خصوصی و در اختیار هنرمندان قرار 
دادن، توسعه ســایت های باستان شناسی، 
رفع مشکل چندین ســاله بیمه هنرمندان 
صنایع دستی را برشمرد و افزود: اختصاص 
مکان هایی چون مغازه هــای چهارباغ برای 
مدت معین به هنرمنــدان، برپایی غرفه ها 
و نمایشگاه ها، تشکیل نهاد پژوهشی برای 
راهنمایی هنرمندان در خصوص بازار هدف، 
استفاده از هنر کاشی کاری در ساختمان های 
شهری و معماری شهرســازی، شناخت و 
معرفی هنرمندان شــاخص در کتاب های 
درســی، تقدیر از هنرمندان جوان در کنار 
پیشکسوتان، برگزاری نشست های شهردار 
با هنرمندان و تعیین تکلیف موزه اصفهان 

از جمله پیشنهادات است.
در این مراســم از 20 هنرمند پیشکسوت 
در رســته های مختلف هنــری، فعال در 
حوزه آموزش صنایع دســتی، کارآفرینان 
و هنرمنــدان خلاق و شــرکت های فعال 
در حوزه هــای مختلف مرتبــط با صنایع 
دستی تقدیر شد. همچنین از دو اثر هنری 
نخستین تابلوی نگارگری با نام "پیوند" اثر 
هنرمند برجسته سیدجعفر سیدفتاحی و 
اثر دوم به نام  "اشک زاینده رود" اثر مسعود 

فروتن نژاد در حوزه زیورآلات رونمایی شد.

آیین تجلیل از هنرمندان پیشکسوت همزمان با روز جهانی صنایع دستی برگزار شد. در این مراسم، 
معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی سازمان میراث فرهنگی کشور گفت: اصفهان می تواند پیشتاز 
ایجاد تحول در حوزه های محتوا، رویکرد و ساز وکار صنایع دستی باشد. مریم جلالی دهکردی در این 
رویداد با اشاره به اینکه اصفهان می تواند پیشتاز ایجاد تحول در سه حوزه صنایع دستی از جمله محتوا، رویکرد و 
ساز وکار آن باشد، تاکید کرد: صنایع دستی، صنایعی مولدند که اقتصاد هویت بنیان را پایه ریزی  کند. در این مراسم 
همچنین از ۲۰ هنرمند پیشکسوت در رسته های مختلف هنری، فعال در حوزه آموزش صنایع دستی، کارآفرینان و 

هنرمندان خلاق و شرکت های فعال در حوزه های مختلف مرتبط با صنایع دستی تقدیر شد.
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به دنبال ابــلاغ محدودیت برق فولادی ها، 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران نسبت 
به این موضوع معترض شده و ضمن تاکید 
صریح بر اینکه بایستی خاموشی ها در همه 
صنایع و با برنامه کارشناســی اعمال شود، 
در نامه ای به وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
خواستار اصلاح محدودیت های تامین برق 
کارخانه های فولادی شده است. همچنین 
برای واحدهای ســیمانی  نیز کاهش ۵0 
درصدی مصرف ســال گذشته واحدهای 
سیمانی ابلاغ و اعمال شــده است؛ براین 
اساس واحدهای سیمانی مجاز به مصرف 
۵0 درصد دیماند مصرفی ســال گذشته 
برای تابستان امسال هستند. در این رابطه 
سیمانی ها نیز نسبت به کاهش این میزان 
مصرف برق ابراز نگرانی کرده و معتقدند این 
موضوع سبب خواهد شد که کارخانه های 
ســیمان نتوانند تولید خود را ادامه دهند. 
تولید کلینکر آن ها که برای فعالیت کوره 
نیاز به برق است، متوقف خواهد شد و بدین 
ترتیب چنانچه برق مــورد نیاز برای تولید 
کلینگر  تامین نشــود، قطعا تولید متوقف 

خواهد شد. 
ســیمانی ها اعلام کرده اند که تا ۳0 درصد 
کاهش مصرف بــرق را در جهت کمک به 
تامین پایدار برق  می توانند مدیریت کنند 
اما بیش از ۳0 درصد قطعا تولید را با مشکل 

مواجه خواهد کرد.

اختیارات استانی شوند
رییــس انجمــن تولیدکننــدگان فولاد  
گفت: در بســیاری از موارد میــزان برق 

تخصیص یافتــه حتــی نمی توانــد برای 
آماده به کارنگهداشــتن خــط تولیــد تا 
رسیدن به ساعات غیر پیک و افزایش برق 
تخصیص یافته به خط تولید مناسب باشد.  
بهرام سبحانی رییس انجمن تولیدکنندگان 
فولاد در مــورد کم شــدن میــزان برق 
تخصیص یافته به کارخانه های فولاد کشور 
در گفتگو با شبکه خبر اظهار کرد: صنعت 
فولاد و آلومینیوم از صنایع انرژی بر هستند 
که البته میزان مصرف مجموع آن ها کمتر 
از ۱0 درصد برق تولید شــده در کشــور 
است. امروزه با کمبود برق مواجه هستیم و 
به همین خاطر وزارت نیرو به شرکت های 
تولیدکننده اعلام می کند که باید مصرف 
برق خود را کم کنید. وی گفت: درخواستی 
که وزارت برق از تولیدکنندگان دارد نیاز به 
کار کارشناســی دارد چرا که به طور مثال 
وقتی به شرکتی گفته می شود باید تا ۹0 
درصد از دیماند خــود را کاهش دهد این 
موضوع امکان پذیر نیست چرا که در اغلب 
موارد مقدار ۱0 درصد برق تخصیص یافته 
اصلاً پاسخگوی نیاز خط تولید نیست. حتی 
این میزان در بســیاری از موارد نمی تواند 
برای آماده به کارنگهداشــتن خط تولید تا 
رسیدن به ساعات غیر پیک و افزایش برق 

تخصیص یافته به خط تولید مناسب باشد.
 رییس انجمن تولیدکنندگان فولاد افزود: 
درست است که وزارت نیرو و زارت صمت 
در مورد این موضوع توافق کردند ولی به نظر 
می رسد کار صحیح این باشد که اختیاری 
به استان ها داده شود تا با تعامل با مدیران 
شرکت های تولیدکننده بتوانند تصمیمات 

بهتری را بگیرند. چرا که به طور مثال کوره 
بلند و کوره قوس الکتریکی به خاطر تفاوت 
در مکانیزم ها، مصرف برق متفاوتی دارند 
و تصمیم گیری در مورد هــر یک از این ها 
متفاوت است. وی خاطر نشان کرد: صنایع 
فولادی برای صنایع پایین دســتی زیادی 
مواد اولیه تأمین می کنند و کاهش تولید 
در واحد بالادستی به تمام این کارخانه های 
پایین دســتی صدمــه می زنــد و باعث 
به هم ریختگی بازار می شــود که به همین 
خاطر در موضوع تخصیــص میزان برق به 
این صنایع و کاهش مصــرف باید چنین 
مواردی نیز در نظر گرفته شــود. سبحانی 
تصریح کرد: ممکن اســت یک محصول 
فولادی مازاد بر نیاز داخلی تولید شود ولی 
توقف تولید آن بر واحد صنعتی تولیدکننده 
ضرر می زند ولی برای در سطح کلان کشور 
ممکن اســت ضرری ایجاد نکنــد که این 

موضوع نیز باید در نظر گرفته شود

توقف تولید در فولادخراسان
همچنیــن در این رابطه، فولاد خراســان 
اعلام کرده است: با عنایت به لزوم مدیریت 
و کاهــش بار صنایــع در پیک تابســتان 
۱۴0۱ و محدودیت سقف مصرف و تأمین 
برق مشــترکان، بنابر میزان و حد مصرف 
مشترکان شرکت برق منطقه ای خراسان 
که از سوی شرکت مدیریت شبکه برق ایران 
تعیین شده است، فعلا مقرر شده است که 
در مرداد ماه ســال جاری به مدت یک ماه 
تعطیلات تابســتانی داشته و مصرف خود 
را به حداکثر ۳0 مــگاوات محدود کنیم و 

در سایر زمان ها از ابتدای خرداد ماه تا پایان 
شــهریور ماه مصرف خود را به ۵0 درصد 
تقلیــل داده و حداکثر تــا ۱20 مگاوات 
محدود شــود. فولاد خراسان درپی اعمال 
محدودیت هــا مصرف برق هشــدار داده 
اســت: با اعمال محدودیت مذکور، توقف 
کامل تولید ناحیه فولادســازی در مرداد 
ماه و کاهش ۵0 درصدی تولید فولادسازی 
در خرداد، تیر و شــهریور ماه سال جاری را 
در پی خواهد داشــت. پیش بینی می شود 
در صورت اعمال ایــن محدودیت، تولید و 
فروش شمش پیش بینی شــده برای دوره 
چهار ماهــه مذکور به ترتیــب حدود ۶0 
درصد و ۳0 درصد کاهش داشــته باشد. 
ضمنا با توجه به قابلیت فــروش گندله و 
آهن اســفنجی پیش بینی می شود اعمال 
محدودیت مذکور تأثیر با اهمیتی بر تولید 
ناحیه گندله سازی، احیاء مستقیم و واحد 
نورد نداشته باشد. مدیرعامل شرکت فولاد 
خوزســتان نیز در نامه ای بــه رئیس اداره 
نظارت بر ناشــران گروه صنعتی و معدنی 
سازمان بورس اوراق بهادار، ضمن اشاره بر 
اعمال محدودیت های مصرف برق در بازه 
زمانی مذکور، پیش بینی کرده است:  آثار 
اعمال محدودیت انرژی بر تولید از دســت 
رفته، مقدار ۴۴0 هزار تن شمش فولادی 
و به ارزش بــرآوردی فروش بــه مبلغ ۶۵ 
میلیون و ۵۳۷ هزار و ۸۹۸ ریال پیش بینی 

شده است.

آماده کارشناسی مجدد 
برای تجدیدنظر درسهمیه فولادی ها 

مصطفی رجبی مشــهدی ســخنگوی 
صنعت برق کشــور اظهار داشت: بسیاری 
از پیشــنهادات ماننــد دادن اختیارات به 
اســتان ها و... در حال اجرا شــدن اســت 
و تصمیم گیــران در اســتان ها می توانند 
جابجایی هایی را برای صنایع داشته باشند. 
برخی از تولیدکنندگان زیرمجموعه هایی 
دارند یعنی صنایعی در پایین دست آن ها 
هستند که باید نیاز آن ها نیز براورده شود. 
بنابراین قطعی باید طوری باشــد که بازار 
صدمه کمتری ببیند. وی افزود: با مدیران 
وزارت صمت نشســت هایی داشــتیم و 
علاوه بــر این کار کارشناســی نیز بر روی 
این موضوعات انجام شــده تــا قطعی ها 
حداقل تأثیر در بازار داشته باشد. نکته قابل 
توجه اینجاست که از اول سال تاکنون که 
محدودیت هــا کمتر بوده اســت، صنعت 
کشور در مجموع حدود ۱0 درصد افزایش 
مصرف برق نسبت به سال گذشته داشته 
است. در ســال گذشــته نیز مصرف برق 
صنایع رشد قابل توجهی داشته و علاوه بر 
این در زمستان گذشته نیز رشد فولادی ها 
در تولید قابل توجه بوده است و فولادسازان 
ذخیره هایی را ایجاد کردند. ســخنگوی 
صنعت برق کشورخاطر نشــان کرد: اگر 
جایی مشــکلی وجود دارد و سهمیه ای به 
درستی تخصیص نیافته است ما آماده کار 
کارشناسی برای تجدیدنظر در این زمینه ها 

هستیم..

گزارش

  گزارش

عرصه  :جهادگران  نوســان   
تولید فــولاد مبارکه با تکیه بر 
خودبــاوری و ظرفیت هــای 
تولید  میزان  توانستند  موجود 
ماهیانه آهن اســفنجی را در 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ به ۷۸۳ 
هــزار و ۲۸۰ تن برســانند که 
نسبت به ماه مشابه سال گذشته 
از افزایش ۵۰ هزار تنی تولید این 

محصول حکایت دارد.
 این در حالی است که علی رغم افزایش 
کمیت این محصول، کیفیت آن را نیز 
حفظ کردند و در کنار آن با تولید ۷۸2 
هزار و ۷۵2 تن تختال، شرایطی را فراهم 
آوردند تا نیاز داخــل به این محصول را 
تأمین کنند و با افزایش تولید ۸0 هزار 
تنی این محصول نسبت به ماه مشابه 
سال قبل، بدون افزایش نیروی انسانی و 
تجهیزات، جهاد تولید را محقق سازند. 
افزایش بیــش از ۳0 هــزار تنی تولید 
ماهیانه تختال در فولاد مبارکه نسبت 
به فروردین ماه نیــز از افتخارات بزرگی 
است که در دومین ماه ســال »تولید، 
توسط  اشــتغال آفرین«  دانش بنیان؛ 
غیورمردانی خلق شد که از هیچ تلاشی 
برای اعتلای میهنشان دریغ نخواهند 

کرد.
ایــن رکوردهــای ماهیانــه آخرین 
در  مبارکــه  فــولاد  موفقیت هــای 
اردیبهشت ماه نبود؛ کمی آن طرف تر، 
تلاشــگران ناحیه نورد گرم این بنگاه 
صنعتی، عزم خود را بــرای تأمین نیاز 
داخلی بازار جزم کردند تا خودروسازان 
و تولیدکننــدگان لوازم خانگی بتوانند 
پاســخگوی نیاز مردم باشــند. تولید 
۵0۶ هزار و ۳۹۵ تن کلاف گرم، یعنی 
گذر از تولیــد نیم میلیون تن محصول 
باکیفیت و ارزشمندی که نقش مهمی 
در رشد اقتصادی کشور خواهد داشت 
و نبایــد به راحتی از کنار آن گذشــت. 
فولاد مبارکه در اردیبهشــت ماه ثابت 
کرد که همچنــان عنوان تأمین کننده 
۷0 درصدی نیاز کشــور به کلاف گرم 
را حفظ کرده و نســبت به ماه گذشته 
افزایش بیش از 2 هزار تنی کلاف گرم 

را به نام خود ثبت کرده است.
گروه فولاد مبارکــه گام دیگر خود در 
عرصه تولید را این بار در مجتمع فولاد 
سبا برداشت و موفق شد با تولید ماهیانه 
۱۳۴ هزار و ۵00 تن آهن اسفنجی در 
اردیبهشت ماه سال جاری، برگ زرین 

دیگری را به نام خود ثبت کند.
فــولاد هرمــزگان نیز پس از کســب 
رکورد کیفی تختال، توانست رشد ۷.۱ 
درصدی تولید این محصول در دوماهه 
سال جاری نسبت به مدت مشابه سال 
قبل را تحقق بخشد و نشان داد کیفیت 

و کمیت را با هم پیش می برد.
 این شــرکت در فروردین و اردیبهشت 
ســال جاری موفق به تولید 2۹۵ هزار 
و ۱۹۸ تن تختال شد که در مقایسه با 
مدت مشابه سال قبل که به میزان 2۷۵ 
هزار و ۵۸۵ تن بود، رشــد ۷ درصدی 

داشته است. 
تلاشــگران فولاد امیرکبیر کاشــان با 
استعانت از خداوند متعال و تکیه بر توان 
داخلی، موفق شدند با تولید 2۱ هزار و 
۹0۳ تن ورق فولادی در اردیبهشت ماه، 
برای دومین بار در سال ۱۴0۱ به رکورد 

تولید ماهیانه دست یابند. 
این در حالی است که رکورد قبلی تولید 
ورق فــولادی در این واحــد 2۱ هزار و 
۳۱۹ تن بود که در فروردین ماه ۱۴0۱ 

محقق شده بود.

industry

ایاز اسماعیلی با حکم مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توکافولاد رسما سکان هدایت شرکت 
تولیدی و خدمات صنایع نسوز توکا را به دســت گرفت. در این مراسم که با حضور احمدرضا 
سبزواری، مدیرعامل هلدینگ توکافولاد، جمعی از مدیران شرکت فولاد مبارکه برگزار شد، 
مدیرعامل هلدینگ توکافولاد ضمن تشکر از تلاش های محمد جواد کریمی، مدیرعامل پیشین 
شرکت سرمایه گذاری توکافولاد، اعضای هیات مدیره و مدیران این شرکت تقدیر و تشکر کرده 
و طی حکمی رسما ایاز اسماعیلی را به سمت مدیرعامل شرکت صنایع نسوز توکا معرفی کرد.

معرفی سکاندار جدید »صنایع نسوز توكا«
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: ورود به عرصه های نوآورانه و فناورانه باید در گروه فولاد 
مبارکه تحقق یابد، چراکه شرایط رقابت پذیری را برای ما فراهم می آورد. محمدیاسر طیب نیا 
با بیان این مطلب اظهار کرد: امروز راهبردهای مهم دیگری در راستای توسعه سرمایه انسانی، 
توسعه کمّی، کیفی و متوازن و اســتفاده از نوآوری و فناوری های جدید و رویکرد صنعت 
سبز در دستور کار فولاد مبارکه قرار گرفته تا بتوانیم بیشتر از گذشته در پیشرفت اقتصادی 
کشور نقش آفرینی کنیم و در تحقق اقتصاد غیرنفتی مانند سایر عرصه ها، پیشگام باشیم.

ورود به عرصه های فناورانه محقق شود

تکرار ركوردهای تولید 
در اردیبهشت ماه  هشدار فولادین

 نوسان :مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست فولاد 
»شهروند-شرکتی  شرکت،  این  وجودی  فلسفه  گفت:  مبارکه 
مسئولیت پذیر برای خلق آینده بهتر است« که برای تحقق این امر 
به توسعه پایدار نیاز است و یکی از مهم ترین معیارهای توسعه پایدار 
نیز حفظ محیط زیست به شمار می آید. حسین مدرسی فر، مدیر 
بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست شرکت فولاد مبارکه، در 
گفت وگوی ویژه خبری سیمای استان اصفهان اظهار کرد: از ابتدای 
راه اندازی فولاد مبارکه تاکنون، سرمایه گذاری های زیادی برای 
به کارگیری فناوری های سازگار با محیط زیست نظیر استفاده از روش 
احیا مستقیم برای تولید آهن اسفنجی در این شرکت در نظر گرفته 
شده است. استفاده از کوره های قوس الکتریکی برای تولید فولاد 

کمترین میزان آلودگی برای محیط زیست را در پی دارد.
وی با بیان اینکه فولاد مبارکه درصدد کاهش تولید کربن است، افزود: این شرکت 
از هر فناوری لازم برای کاهش مصرف انرژی استفاده می کند. اخیرا با همکاری 
کنسرسیوم محیط زیست استان اصفهان، درصدد اندازه گیری آلودگی محیط زیست 
منطقه مبارکه و اصفهان هستیم تا نقش صنایع به ویژه فولاد مبارکه در آلودگی 
منطقه مشخص شود. در همین راستا با اجرای پروژه های زیست محیطی همین 

میزان آلایندگی نیز حذف خواهد شد.
سنجش آنلاین کیفیت هوای فولاد مبارکه 

مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: 
فولاد مبارکه، با فاصله ۷۵ کیلومتری از شهر اصفهان، کمترین آلودگی را برای این 
کلان شهر دارد. نکته قابل توجه این است که شهرستان مبارکه در طول سال، کمترین 
تعداد روزهای آلوده و نسبت به دیگر شهرستان های استان اصفهان، روزهای پاک 
بیشتری داشته است. وی با بیان اینکه کلیه خروجی های فولاد مبارکه با دستگاه های 
سنجش کیفیت هوا توسط سازمان محیط زیست کشور به صورت آنلاین رصد 
می شوند، گفت: اگر روزی فولاد مبارکه خارج از چارچوب استاندارد، دارای آلایندگی 
باشد، قطعا از ادامه فعالیت آن جلوگیری خواهد شد. مدرسی فر با بیان اینکه حفاظت 
از محیط زیست اقدامی پایان ناپذیر است، تصریح کرد: فولاد مبارکه به صورت مداوم 
در حال رصد فناوری های جدید و مؤثر برای کاهش آلودگی آب، هوا و خاک است 
و از آن ها بهره می گیرد. در همین زمینه، برای به حداقل رساندن گردوغبار ناشی از 
فعالیت های فولادسازی، طرح جدیدی را به کمک مشاوران خبره و استفاده از 
ظرفیت ها و توانمندی های شرکت های دانش بنیان داخلی برای به روزرسانی وضعیت 
موجود در دستور کار قرار داده است؛ بنابراین هر آنچه منجر به آلودگی محیط زیست 
شود از طریق روش های مختلف در فولاد مبارکه خنثی می گردد و به موادی بی خطر 
و قابل رهاسازی در محیط زیست تبدیل می شود. وی با اشاره به اجرای پروژه های 
متعدد زیست محیطی فولاد مبارکه برای کاهش میزان مصرف آب در فرایند تولید 
ادامه داد: با اجرای این پروژه ها قطعا طی سال های آینده، میزان برداشت آب این 

شرکت از زاینده رود به صفر خواهد رسید.
استفاده از روش های هیبریدی 
برای جلوگیری از هدررفت آب

مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست شرکت فولاد مبارکه تأکید کرد: میزان 
برداشت فولاد مبارکه از آب زاینده رود، کمتر از یک درصد )حدود 0.۷ درصد( میزان 
آب کل این رودخانه است؛ در حقیقت فولاد مبارکه آب موردنیاز خود برای تولید را 
به وسیله تصفیه پساب شهرهای اطراف خود و بازچرخانی آن تا ۸ بار تأمین می کند. به 

بیان دیگر، این شرکت قطره ای آب هدر نمی دهد. 
وی با بیان اینکه عمده مصرف آب در فولاد مبارکه جهت خنک کاری در روند تولید 
فولاد است، اذعان داشت: در فولاد مبارکه به هیچ عنوان اجازه نمی دهیم حتی بخار 
آب در فرایندهای خنک کاری اتلاف شود، بلکه با استفاده از روش های هیبریدی، 

خنک کاری در مدار خشک صورت می گیرد. 
مدرسی فر با اشاره به اقدام زیست محیطی فولاد مبارکه در ایجاد فضای سبز از طریق 
کاشت گونه های کم آب بر در این شرکت بیان کرد: وسعت این فضای سبز بیشتر از 
حداقل میزان استاندارد تعریف شده بین المللی است و فولاد مبارکه برای آبیاری این 
فضای سبز از پساب تصفیه شده شهرهای اطراف خود استفاده می کند. وی با اشاره به 
حرکت فولاد مبارکه به سمت صنعت سبز و هوشمند عنوان داشت: فلسفه وجودی 
این شرکت، »شهروند-شرکتی مسئولیت پذیر برای خلق آینده بهتر است« که برای 
تحقق این امر به توسعه پایدار نیاز است و یکی از مهم ترین معیارهای توسعه پایدار نیز 
حفظ محیط زیست به شمار می آید. مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست 
فولاد مبارکه در ادامه با اشاره به مدیریت سرباره های حاصل از تولید فولاد اضافه کرد: 
۹0 درصد از پسماند فولادسازان را سرباره تشکیل می دهد که در حال حاضر سرباره ها 
در دنیا یک محصول تجاری به حساب می آیند که فولاد مبارکه نیز برنامه هایی جهت 
استفاده از این سرباره ها برای جاده سازی، تولید سیمان، بیابان زدایی و کاهش میزان 
گردوغبار با مجوز سازمان محیط زیست در آینده ای نزدیک دارد. وی با بیان اینکه بر 
اساس قوانین داخلی فولاد مبارکه، هر خودرویی که در این شرکت تردد می کند، 
باید دارای معاینه فنی معتبر باشد، متذکر شد: فولاد مبارکه در این راستا به کمک 
شرکت های دانش بنیان در تلاش است تا از انرژی الکتریکی در خودروها استفاده کند.

مدرسی فر با اشاره به اجرای پروژه احداث نیروگاه خورشیدی با ظرفیت ۵۴0 مگاواتی 
توسط فولاد مبارکه یادآور شد: فولاد مبارکه در راستای حفظ محیط زیست احداث 
نیروگاه جدیدی با ظرفیت هزار مگاوات از طریق به کارگیری فناوری های جدید و 
بدون نیاز به مصرف آب را در دستور کار خود قرار داده که فاز نخست آن در سال آینده 
وارد مدار خواهد شد. وی با اشاره به بومی سازی قطعات و تجهیزات در راستای اجرای 
پروژه های زیست محیطی در فولاد مبارکه اظهار داشت: فولاد مبارکه در تلاش 
است تا با کمک شرکت های دانش بنیان، فاز دوم سیستم پایش لحظه ای سنجش 

کیفیت هوا را برای حفظ محیط زیست راه اندازی کند.

حفظ محیط زیست
مهم ترین معیار توسعه پایدار

نگرانی فعالان صنعت فولاد نسبت محدودیت های اعمالی برق؛

به دنبال اعمال محدودیت  برق مصرفی صنایع که واحدهای تولید فولاد و سیمان در ابتدای لیست این 
صنایع قرار دارند، برخی واحدهای بزرگ تولیدکننده فولاد نسبت به کاهش شدید تولید با توجه به میزان 
محدودیت های اعمال شده هشدار داده اند. گفته می شود، این محدودیت ها به منظور تامین برق پایدار و تداوم برق رسانی از 
۱۵ خرداد  ماه آغاز شده و تا ۱۵ شهریور ماه با هماهنگی وزارت صنعـت معدن و تجارت و براساس مصوبه هیات وزیران اعمال 
خواهد شد. شرکت های برق هشدار داده اند مطابق مصوبه کاهش مصرف برق صنایع، در صورت عدم رعایت سهیمه های 
ابلاغی توسط مشترکان، علاوه بر افزایش بهای برق تا دوبرابر تعرفه موجود، برای مصرف برق مازاد بر سهیمه تعیین شده، با 

اعلام قبلی، نسبت به قطعی برق واحد اقدام خواهد شد.

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت

مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست فولاد مبارکه:

 نوسان : مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا 
از تکرار رکورد تولید روزانه آهن اسفنجی 

در مجتمع فولاد سبا خبر داد. 
بهمن خلیلی مدیر عملیات مجتمع فولاد 
سبا با اشــاره به دســت یابی به این رکورد 
اظهار کرد: تلاشگران واحد احیا مستقیم  
فولاد ســبای فولاد مبارکــه در تاریخ ۱۷ 
خردادماه موفق شدند با تولید ۴هزار و ۸00 
تن آهن اســفنجی، رکورد روزانه تازه ای 
ثبت کنند و رکورد قبلی ۱۹ اردیبهشت ماه 

ســال جاری به میزان ۴ هزار و ۷20 تن را 
ارتقا دهند. وی با بیــان اینکه تولید با نرخ 
200 تن در ســاعت، رکورد ارزشــمندی 
اســت که از ظرفیت اســمی تعریف شده 
حداقــل ۱0 درصــد بالاتر اســت، افزود: 
فولادمردان مجتمع فولاد ســبا از ابتدای 
سال جاری با عزمی راسخ برای تحقق شعار 
سال و عمل به منویات رهبر معظم انقلاب، 
تولید را با جدیت بیشتری دنبال کردند و 
در این مسیر طی دفعات مکرر موفق شدند 

رکوردهای تولید روزانه کلاف گرم و آهن 
اسفنجی را ارتقا بخشند.

مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا خاطرنشان 
کرد: قصد داریم بــا ثبت رکوردهای تولید 
روزانه که منجــر به ارتقــای رکوردهای 
ماهیانــه می شــوند، جهــش تولید در 
محصــولات فولادی کشــور، به خصوص 
تولید محصولات فولادی کیفی و گریدهای 
ویژه را در مجتمع فولاد سبا رقم بزنیم. وی 
اذعان داشت: مهم ترین عامل دست یابی به 

این رکوردهای ارزشمند، عزم و اراده جدی 
کارکنان مجتمع فولاد سباست. همچنین 
افزایش میزان تولید با استفاده حداکثری 
از ظرفیت تجهیزات و بهره گیری از دانش، 
تجربه و خبرگی کارکنان واحدهای تولیدی 
و پشــتیبانی در تحقق این رکوردها مؤثر 
است. ناگفته نماند که حمایت های بی دریغ 
مدیریت ارشد فولاد مبارکه نیز در رسیدن 
به این موفقیت ها تأثیر بسزایی داشته که از 

همه این عزیزان قدردانی می کنم.

مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا خبر داد؛

تکرار رکورد تولید روزانه آهن اسفنجی در مجتمع فولاد سبا

بهرام سبحانی: میزان برق تخصیص یافته برای فولادی ها کافی نیست
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یک عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: تمام تلاش این است تا در تابستان در حوزه 
خانگی شاهد خاموشی نباشیم به شرطی که مردم همراهی لازم را داشته باشند.
هادی بیگی نژاد اظهار کرد: واقعیت این است که ما با کمبود برق مواجه هستیم و 
امسال برای تیر و مرداد ماه و در بازه زمانی ۱۳ تا ۱۵ بعد از ظهر که پیک مصرف برق 
است، حدود ۱0 هزار مگاوات کمبود برق داریم. اما تمام تلاش این است که در بخش 

خانگی خاموشی نداشته باشیم.

معاون وزیر تعاون می گوید: برای احیای روستا باید اقتصاد روستا احیا شود و بخش 
تعاون، ظرفیت هایی در دل خود دارد که می تواند به رشد روستاها کمک کند. طرح 
"روستا تعاون" با هدف توانمندسازی و ایجاد اشتغال در مناطق روستایی اجرا شده 
تا روستاییان با تشکیل تعاونی و استفاده از ظرفیت های روستای محل سکونت خود 
اشتغالزایی کنند. این طرح از مهاجرت بی رویه و گسترده روستاییان به شهرهای 
بزرگ جلوگیری کرده و نرخ بیکاری در مناطق محروم و روستایی را کاهش می دهد.

زنده كردن اقتصاد روستاها با كمک تعاونی هادر بخش خانگی خاموشی نخواهیم داشت اگر...
 گزارش

 نوسان :دبیر اجرایی اولین جشــنواره ملی قالی فاخر ایران 
گفت: اولین دوره از جشــنواره ملی قالی فاخر با هدف انتخاب 
و معرفی آثار برگزیده و فاخر کشور در حوزه فرش در اصفهان 
برگزار می شــود. علی میرجمالی دبیر اجرایی اولین جشنواره 
ملی قالی فاخر ایران در نشســت خبری این جشنواره اظهار 
کرد: اولین دوره از »جشنواره ملی قالی فاخر ایران« در اصفهان 
با هدف انتخاب و معرفی آثار برگزیده و فاخر کشــور برگزار 
می شود. شورای سیاستگذاری جشنواره شامل مرکز ملی فرش 
ایران و ستاد راهبری فرش دســتباف ایران است. رئیس مرکز 
ملی فرش ایران ریاست شورای سیاستگذاری را بر عهده دارد.

دبیر اجرایی اولین جشنواره ملی قالی فاخر ایران گفت: داوری این رویداد به 
صورت ملی با حضور متخصصان فرش صورت خواهد پذیرفت. برگزار کننده 
این جشنواره توسط بنده به عنوان مسئول اجرایی است. در فرآیند داوری، 
داوران تنها اطلاعات فنی هر فرش را در اختیار خواهند داشــت و مالک آن 
قالی مشــخص نخواهد بود. میرجمالی افزود: از آنجا که این جشــنواره در 
هفت رســته برگزار می شــود، ۷ فرش به عنوان قالی برتر و یک فرش با به 
عنوان قالی برتر از دید مردم انتخاب خواهد شد. وی تصریح کرد: این هفت 
رسته عبارت است از فرش های عشــایری کلاسیک و گبه، فرش روستایی، 
فرش های کلاسیک شهری باف با رجشمار کمتر از ۳۵، فرش های کلاسیک 
شــهری باف با رجشــمار بین ۳۵ تا ۵0، فرش های کلاســیک شهر باف با 
رجشمار بیشــتر از ۵0 و فرش های تمام ابریشم اســت. رسته هفتم هم به 
ســایر فرش ها نظیر مدرن، زرباف، تصویری و ... با تشخیص هیئت داوران 
اختصاص دارد. دبیر اجرایی اولین جشنواره ملی قالی فاخر ایران گفت: ثبت 
نام این جشــنواره به صورت رســمی از 20 خرداد ماه که به عنوان روز ملی 
فرش دستباف نامگذاری شده اســت، آغاز می شود. در این نمایشگاه تلاش 
می شود دانشجویان، اســاتید و به طور کلی بازیدکنندگان ضمن بازدید از 

فرش ها امکان رای دادن به آن ها را داشته باشند.
فرصت از دست رفته اقتصاد اصفهان

مسعود گلشیرازی، رئیس دبیرخانه دائمی جشنواره قالی فاخر اظهار کرد: 
در سال گذشته بنا به پیشنهاد دبیرخانه شورای گفت گوی بخش خصوصی 
در اصفهان، موضوعات مرتبط به صنعت فرش مورد واکاوی قرار گرفت. وی 
افزود: بر اساس آمار رقم اشتغال آفرینی صنعت فرش حدود ۱0 است. تولید 
ناخالص داخلی اصفهان در سال ۱۴00 حدود ۳۷0 هزار میلیارد تومان بوده 
است اما فرصت از دست رفته در اقتصاد اصفهان تقریبا ۶ برابر این مقدار بود. 
برای استفاده از چنین ظرفیت هایی باید نخبگان و فعالان اقتصادی در کنار 
مسئولان دولتی قرار گیرند و با تبدیل بالقوه های اقتصادی به بالفعل و نمود 

درآمدی و رفاهی برای مردم شهر در این مسیر گام بردارند.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی اصفهــان ادامه داد: این 
مســئله به یک عمل نو و جهادی نیاز دارد. برگزاری چنین جشنواره هایی 
مقدمه ای برای دستیابی به موارد بیان شده است. آنچه امروز صنعت فرش 
نیاز دارد فعالیتی است که اتاق های بازرگانی باید برای کمک به بازاریابی این 
محصول انجام دهند. اتاق بازرگانی ایران در حوزه برند ملی باید به خودش 
بیاید و حرکت بنیادی خود را در حوزه برند ملی ایفا کند. گلشیرازی گفت: 
جشنواره فرش فاخر در راستای برندسازی این صنعت انجام می شود. شاید 
تصور بر این باشــد که فرش فاخر فرش هایی با ارزش اقتصادی بیشتر است 
اما در شــیوه نامه مرکز ملی فــرش و آیین نامه مربوطه عمدتا به بررســی 
نوآوری کمی و کیفی در تولید فرش پرداخته می شود تا بتواند رقابت پذیری 
فرش ایرانی در بازارهای جهانی را مطرح کند. وی افزود: در این مســیر باید 
همه اجزای جامعه در کنار هم حرکت کننــد. کارآفرینان ما باید به عنوان 

پیشرانان اقتصادی در این مسیر حرکت کنند.
سهم ۱۵ درصدی اصفهان از 
صادرات فرش دستباف کشور

ســعید عصاچی، رئیس انجمــن تولیدکننــدگان و صادرکنندگان فرش 
دستباف اصفهان، نیز خاطرنشان کرد: در استان اصفهان بیش از 2۷0 هزار 
بافنده وجود دارد. این اســتان به ســهم ۱۵ درصدی از کل صادرات فرش 
کشور ۵ سبک منطقه ای، ملی و بین المللی در خود جای داده است. در این 
استان باید بیشتر به هنرصنعت فرش توجه شود تا بتوانیم جایگاه از دست 
رفته فرش را برگردانیم. فرحناز رافع، رئیــس مرکز ملی فرش ایران، ضمن 
تبریک ثبت روز ملی فرش در تقویم گفت: این صنعت روزی بخش عظیمی 
از رشــد ناخالص ملی را به خود اختصاص داده بود امــا اکنون باید دید چرا 
فرش دستباف که بیش از 2 میلیون نفر در آن مشغول به فعالیت هستند، در 

شرایط فعلی قرار دارد؟
 وی افزود: فرش ایرانی همچون نگینی در دنیا می درخشــد. فرش اصفهان 
که از نظر نقش و نگار در دنیا فرشی بی همتا و بی بدیل است، چرا باید تعداد 
بافندگانش که اکنون حدود 2۵0 تا2۷0 هزار بافنده است، روز به روز کاهش 
پیدا کند؟ امیدوار هستیم که با برگزاری جشنواره هایی مثل جشنواره ملی 
قالی فاخر ایران اکوسیستم فرش دستباف تثبیت شود و در کنار توسعه این 
هنرصنعت در جای جای کشور با افزایش قدرت رقابت در ایران و جهان این 

صنعت بیشتر توسعه یابد. 
در تلاش هستیم تا سال آینده این جشــنواره ملی را به صورت بین المللی 
برگذار کنیم. رئیس مرکز ملی فرش ایران گفت: این جشــنواره در راستای 
ظهور طرح های جدید با کارآفرینی اســت که با همت و مشــارکت بخش 
خصوصی برگزار می شود. اقدامات بسیاری در سطح کشور انجام می شود اما 
اثربخش نیست. هدف این رویداد کشف استعدادهای فرش در حوزه جوانان 

و قالی بافان در اقصی نقاط کشور است.

فرصتی برای 
کشف استعدادهای صنعت فرش

 اولین دوره از جشنواره ملی قالی فاخر برگزار می شود؛

 نوســان :سرپرست شرکت 
اصفهان  استان  فاضلاب  و  آب 
با تاکید بر اینکه ســعی داریم 
تابستان امسال آبرسانی سیار 
ناچار  ما  باشیم، گفت:  نداشته 
به ورود چاه ها به مدار تامین آب 
شــرب اصفهان هستیم، البته 
سعی می کنیم آب چاه ها با آب 
ســامانه اول آبرسانی اختلاط 
داشته باشند تا طعم و مزه آب 
برای تمام نقاط شــهر یکسان 

باشد.
ناصر اکبری درباره آخرین وضعیت 
تامین آب شــرب اصفهــان با توجه 
به افزایــش دمای هــوا، اظهار کرد: 
تمام تلاش شــرکت این است که در 
اصفهان قطعی آب نداشــته باشیم 
و بتوانیــم آب شــرب را در شــبکه 
به صورت پایدار و با عدالت، یکســان 

بین مردم توزیع کنیم. 
وی ادامه داد: به طور قطع شــرکت 
آبفا ســاختار فنی خــود را با همین 
نگاه پیاده سازی کرده است تا مردم 
تابســتان امســال دغدغه ای برای 
تامین آب شرب خود نداشته باشند 
و اولویت نخست ما آبرسانی حداقل 
طبقــات همکــف اســت، البته در 
صورت شــرایط بهتر طبقات بالاتر 

نیز آب خواهند داشت.
سرپرســت شــرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان در پاسخ به این سوال 
که اصفهان همانند ســال گذشــته 
آبرســانی ســیار خواهد داشــت یا 
خیر؟ گفت: تمام نقاط ضعف شبکه 
آبرسانی اصفهان را که سال گذشته 
وجود داشــت را، مرتفع و همچنین 
برخــی منابع آب خود را بهســازی 
کرده ایم تا امســال حداقل آبرسانی 

سیار نداشته باشیم. 
وی تاکیــد کرد: در صــورت نیاز به 
آبرســانی ســیار، ایــن آمادگی در 
شــرکت آبفا وجود دارد، اما سعی بر 
این داریم تا آبرســانی سیار نداشته 

باشیم.
اکبــری همچنین در پاســخ به این 
سوال که با افزایش دمای هوا تصفیه 
خانه باباشیخعلی همانند سال های 
گذشــته جوابگوی تامین آب شرب 
مردم اصفهان نخواهد بــود، درباره 
آخریــن وضعیــت فــاز اضطراری 
سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ، 
گفت: وضعیت این ســامانه را باید از 
شــرکت آب منطقه ای جویا شویم، 
با ایــن حــال در تلاشــیم آب را با 
عدالت به صورت یکنواخت در شهر 

توزیع کنیم. 
وی بــا تاکید بــر اینکــه فرهنگ و 
مدیریت مصرف آب توســط مردم 
یکی از اولویت های این شرکت است، 
تصریح کرد: اصفهان با واقع شدن در 
منطقه خشک و نیمه خشک کشور 
همواره با کمبود و محدودیت منابع 
آبی مواجه است، بنابراین در بهترین 
شــرایط نیز بایــد فرهنــگ بهینه 

مصرف آب را داشته باشیم.
 وی در پاســخ به این ســوال که آیا 
چاه هــا وارد مدار شــده اند یا خیر؟ 
گفت: ما ناچار به ورود چاه ها به مدار 
تامین آب شرب هستیم، البته سعی 
می کنیم آب چاه ها با آب سامانه اول 
آبرســانی اختلاط داشــته باشند تا 
طعم و مزه آب برای تمام نقاط شهر 

یکسان باشد.

  یادداشت

آبرسانی سیار 
نخواهیم داشت

citizen

 نوسان :نمایشگاه بین المللی اصفهان در 
آخرین هفته خردادماه و در قالب هجدهمین 
نمایشگاه تخصصی قطعات، مجموعه ها و 
صنایع وابسته خودرو میزبان شرکت های 

برتر کشور خواهد بود.
این نمایشــگاه که طی روزهــای 2۶ تا ۳0 
خردادماه و به مدت پنج روز برپا می شــود، 
۱0۵ شــرکت از ۱۵ استان کشــور را گرد 
هم جمع می کند تا به ارائه دســتاوردها و 

توانمندی های فنی و خدماتی خود بپردازند.
در نمایشگاه قطعات خودرو امسال اصفهان 
شرکت های مطرحی از استان های اصفهان، 
تهران، البرز، خراســان رضوی، آذربایجان 
شرقی، قم، فارس، گیلان، ســمنان، یزد، 
مازندران، سیستان، مرکزی، قزوین و همدان 
حضور دارند و توانمندی های خود را در قالب 
قطعات و مجموعه های خــودرو، قطعات 
موتور، اجزا و قطعــات الکترونیک خودرو، 

ماشــین آلات و تجهیزات قطعه ســازی، 
تحقیقات و طراحی مهندسی، مواد اولیه و 
تجهیزات جانبی خودرو، بازرگانی و خدمات 
پس از فروش، لوازم تزئیناتی خودرو، تعمیر 
و نگهداری خودرو، محصولات پاک کننده 
خودرو، سیستم شاسی، تیونینگ، خدمات 
پس از فــروش و بیمه در معــرض بازدید 
علاقمندان قرار می دهنــد. همچنین این 
نمایشگاه در قالب ۱۵ هزار مترمربع فضای 

نمایشگاهی برپا می شود که گستره جامعی 
از فعالیت های مرتبط با حوزه قطعات خودرو 
را در بر می گیرد. علاقمندان بــه بازدید از 
هجدهمین نمایشــگاه تخصصی قطعات، 
مجموعه ها و صنایع وابسته خودرو می توانند 
از ســاعت ۱0 تــا ۱۸ روزهــای 2۶ تا ۳0 
خردادماه به نمایشگاه بین المللی اصفهان 
واقع در کمربندی شــرق، روبروی منطقه 

روشن دشت مراجعه کنند.

هجدهمین نمایشگاه تخصصی قطعات، مجموعه ها و صنایع وابسته خودرو برگزار می شود؛

گردهمایی برندهای مطرح قطعات خودرو کشور در نمایشگاه اصفهان

آیا تحریم ها به جای بازدارندگی، در قامت یک اقدام جنگی ظاهر شده اند؟

درس های تامل برانگیز تحریم 

این اولین باری بود که »سلاح اقتصادی«، 
عنــوان کتاب جدیــد نیــکلاس مولدر، 
استفاده می شــد، اما به هیچ وجه آخرین 
مورد اســتفاده نبود. در دهه 20۱0 یک 
سوم جمعیت جهان تحت تحریم زندگی 
مــی کردند. یکــی از مهمتریــن اهداف 
فعلی تحریم ها روســیه اســت که پس از 
حمله به اوکراین با تحریم های شــدیدی 
روبرو خواهد شــد. آقای مولدر از دانشگاه 
کرنل، به تحریم ها در ســه دهــه پس از 
جنگ جهانی اول نگاه می کند و به نتایج 

نگران کننده ای می رسد.
جنگ اقتصادی علیــه غیرنظامیان یک 
پدیده چند صد ساله است. در طول جنگ 
صد ساله، سربازان انگلیسی محاصره های 
وحشیانه بی شماری را علیه پادگان های 
فرانسوی به راه انداختند که اغلب آنها را به 
دلیل گرسنگی تسلیم می کرد. محاصره 
ها بخش مهمی از ابزار جنگ های دریایی 
قرن هجدهم بودند. تحریــم ها متفاوت 
بوده و هستند و به جای اینکه توسط یک 
کشور بر کشور دیگر تحمیل شوند، اغلب 
گروه هایی از کشورها را درگیر می کنند که 
برای مجازات دولت های سرکش گرد هم 
می آیند. تشکیل جامعه ملل در ۱۹۱۹ این 
اقدامات هماهنگ را آسانتر کرد. تحریم ها 
به جای اینکه به عنــوان یک اقدام جنگی 
تلقی شوند، اغلب قرار بود از آن جلوگیری 

کنند.
تحریم ها نیز محصــول اولین موج بزرگ 
جهانی شــدن بود. در ۷0 سال منتهی به 

۱۹۱۴، جریان تجــارت از ۵ درصد تولید 
ناخالص داخلــی جهانی بــه ۱۴ درصد 
افزایش یافت و ســپس بــه بالاترین حد 
خود رسید. با یکپارچه تر شدن اقتصادها، 
دولت هــای همفکــر اهــرم زیــادی بر 
پیمان شکنان یافتند، چه با محروم کردن 
آنها از عرضه مــواد خام اساســی و چه با 

امتناع از خرید کالاهایشان..
نقش امور مالی به طور واقعی تحریم ها را 
از جنگ های اقتصادی پیشین متمایز می 
کند. در سال های ۱۸۷0-۱۹۱۴، جریان 
سرمایه سالانه به طور متوسط ۴ درصد از 
تولید ناخالص داخلی جهانی بود. قدرتهای 
متفقین مراکز اصلی مالی جهان را کنترل 

می کردند.
 بنابراین اقتصاددانان و همچنین نظامیان 
ســنتی، به طراحــی تحریم هــا کمک 
کردند. هدف آنها ضربه زدن به کشورهای 
متجاوزی بود که ابزارهای مالی ضعیفتری 

داشتند.
کتاب آقای مولدر مملــو از حکایت هایی 
اســت که نشــان می دهد تحریم ها در 
عمل چگونه عمل می کننــد. با افزایش 
نشــانه های جنگ قریب الوقوع در ســال 
۱۹۳۵، شرکت های ایتالیایی مانند پیرلی 
)لاستیک(، فیات )خودرو( و مونتکاتینی 
)مواد شــیمیایی( از تامین مالی نیازهای 
وارداتی شان توسط بانک انگلستان محروم 
شــدند. تا اوت ۱۹۴۱ ژاپن توسعه طلب 
با از دســت دادن ۹0 درصد از عرضه نفت 
خارجی و ۷0 درصد از درآمدهای تجاری 

خود، از ســایر اقتصاد جهان جدا شــد. 
اعمال تحریم ها مســتلزم تلاش زیادی 
در دنیایی اســت که مهارت مالی فزاینده 
 Banco  ،۱۹۱0 ای دارد. در اواخر دهه
 Holandés de la América del
Sud، یکی از شعبه های بوئنوس آیرس 
یک بانک هلندی، از پنج نام مختلف برای 
انجام تراکنش برای شــعب مختلف بانک 
های آلمانی در آمریکای لاتین اســتفاده 
می کرد. ویلیام آرنولد-فورستر، یک مدیر 
بریتانیایی، اســتدلال کرد که تحریم ها 
می تواند »دشــمنان ما را از به دنیا آوردن 
فرزندانشان منصرف کند.« در واقع تحریم 
ها می توانند اثرات وحشــتناکی داشته 
باشــند. آقای مولدر استدلال می کند که 
از میان سه ســلاح اصلی، نیروی هوایی، 
جنگ افزار شیمیایی و محاصره اقتصادی 
که غیرنظامیان را هدف قــرار می دهند، 
محاصره اقتصادی مرگبارترین بوده است. 

اینکه تحریم هــا به اهداف خود دســت 
یافتند یــا خیــر، موضوع دیگــری بود. 
کشــورهای کوچک را می توان به اطاعت 
وادار کرد، مانند دو مــورد در دهه ۱۹20، 
زمانی که تهدید بــه تحریم ها درگیری ها 
در بالــکان را از تبدیــل شــدن به جنگ 
گســترده تر منصرف کرد. قــدرت های 
بزرگتــر مهره های ســخت تــری برای 
شکســتن بودند. بــه طور کلــی، »اکثر 
تحریم های اقتصادی جواب نداده اند« که 
اولیــن درس از کتاب آقای مولدر اســت. 
مهمتر از همــه، آنها آلمــان را از انتخاب 

جنگ باز نداشتند.
گاهــی اوقات تحریــم ها به دلیــل اراده 
سیاســی ناکافی با شکســت مواجه می 
شوند. برای مدت طولانی، نظر آمریکایی ها 
این بود که تحریم ها اساساً غیر آمریکایی 
و  شــکلی نابهنــگام از امپریالیســم به 
ســبک اروپایی هســتند. در موارد دیگر، 
جهانی ســازی امــور مالی فضــای مانور 
تحریم کنندگان را محــدود کرد، به جای 
اینکه آن را وسیع تر کرد. بریتانیا در اواسط 
دهه ۱۹۳0 از تحمیل محاصره مالی شدید 
بر آلمان نازی خــودداری کرد، تا حدی به 
این دلیل که بانک هــای بریتانیا مقادیر 
زیادی بدهی آلمان را در اختیار داشــتند. 
در صــورت تحریم، رایــش پرداخت این 
بدهی را متوقف می کرد و ســرمایه داران 
بریتانیایی نگران بودند که لندن با بحران 

مواجه شود.
دومیــن درس از کتاب آقــای مولدر این 
اســت که تحریم ها می تواننــد عواقب 
ناخواسته ای داشته باشند. در دهه ۱۹۳0، 
سیاســت و اقتصاد جهانی در مقایسه با 
دهه ۱۹20 به شــدت تغییر کرده بودند. 
رکود بزرگ بسیاری از دولت ها را در مسیر 
حمایت گرایی قرار داده بود. تجارت جهانی 
در یک رکود طولانی قرار داشت و فاشیسم 

در حال راهپیمایی بود.
آقای مولدر نشان می دهد که تحریم ها به 
آتش جنگ افزودند. دولت هایی که خود را 
در برابر تحریم ها آسیب پذیر می دانستند، 
به منظور تضمین اســتقلال استراتژیک، 
حتی بیشتر از اقتصاد جهانی خارج شدند. 
در دهه ۱۹۳0 ژاپن به دنبال ایجاد بلوک 
ارزی ین بود، یک منطقه اقتصادی شامل 
کره و تایوان، تا وابســتگی به متفقین را 
کاهش دهد. در اواسط دهه ۱۹۳0، آلمان 
برای »آزادی مواد خام«، تا حدی از طریق 
ساخت ظرفیت عظیم برای تولید مصنوعی 

نفت، مورد حمله قرار گرفت. )هرکسی که 
شاهد تلاش های روسیه در سال های اخیر 
برای کنار گذاشتن خود از منابع مالی غرب 
باشــد، ممکن اســت به این نتیجه برسد 
که هیچ چیز تغییر زیادی نکرده اســت.( 
همچنین مســتلزم تســخیر بود. آدولف 
هیتلــر در ســال ۱۹۳۹ گفــت: »من به 
اوکراین نیاز دارم تا آنها نتوانند مانند جنگ 

گذشته ما را از گرسنگی بکشند.«
تحریم ها پیش از جهانی شــدن کارساز 
نبودند و به گسستگی بیشتر جهان دامن 
زدند و به نوبه خود زمینــه را برای جنگ 
جهانــی دوم فراهم آوردنــد. آقای مولدر 
شــباهت هایی بین آنچه در دوره بین  دو 
جنگ جهانی رخ داد و امروز که ژئوپلیتیک 
بار دیگر درهم شکســته و جهانی سازی 
در حال عقب نشینی اســت را در کتابش 
بررســی نمی کند. اما درس های او برای 

امروز هوشیارکننده هستند.

با یکپارچه تر شدن اقتصادها، دولت های همفکر، اهرم زیادی بر پیمان شکنان یافتند، چه با محروم 
کردن آنها از عرضه مواد خام اساسی و چه با امتناع از خرید کالاهایشان... در این میان، اقتصاددانان 
و همچنین نظامیان سنتی، به طراحی تحریم ها کمک کردند. هدف آنها از این کمک ضربه زدن به 
کشورهای متجاوزی بود که ابزارهای مالی ضعیفتری داشتند. به نظر می رسد درس های تحریم اقتصادی بسیار 
هوشیارکننده هستند.درست پس از پایان جنگ جهانی اول و انحلال اتریش- مجارستان، یکی از ناظران به خاطر 
آورد که "هر ساعت ذوب میشده تا به آهن تبدیل شود" و دیگری در وین کودکانی را به چشم خود دیده که " 
از شدت سرما و کمبود پتو و ملحفه در کاغذ پیچیده شده بودند". در آن زمان بسیاری از نقاط اروپا تحت تحریم 
های شدید اقتصادی قرار داشتند، زیرا قدر تهای غربی سعی می کردند صلح پس از جنگ را حفظ و کمونیسم را 

مهار کنند.

هفته نامه نوسان

گروه ترجمه

از میان سه سلاح اصلی، نیروی هوایی، جنگ افزار 
شــیمیایی و محاصره اقتصادی که غیرنظامیان را 
هدف قرار می دهند، محاصره اقتصادی مرگبارترین 

بوده است
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بر اسـاس آمـار سـازمان ثبـت احـوال، ازدواج در ایـران در 
دهـه ۱۳9۰، بیـش از ۳۶ درصـد کاهـش و طـلاق ۲۸ درصد  
افزایـش یافتـه کـه از این میـان حـدود ۸۰ درصـد توافقی 
بـوده اسـت. پیشـتر رسـانه های ایـران خبـر داده بودند که 
در 9 ماهـه اول سـال ۱۴۰۰ از هـر سـه ازدواج، یکـی منجر به 
طـلاق شـده اسـت. در جای دیگـری آمـده بود کـه بیش از 
۴۵ درصـد از ازدواج هـا ناموفق بوده اسـت و از سـال ۱۳9۰ تا 
۱۳99 طلاق ۲۸ درصد رشـد داشـته اسـت. هزینـه های یک 
طـلاق و از هم پاشـیدگی خانـواده بعنوان مهـم ترین عنصر 
جامعـه، چقدر بـرای مسـئولان امروز مـا قابل لمس اسـت؟

طـلاق بـه معنـای جدایـی همسـران و پایـان زندگی مشـترک ،تنها یک 
بخـش از این مسـئله اندوهناک اسـت. 

بـه دلایـل متعـدد دیگـر مانند فقر و تـورم ، بسـیاری از خانـواده ها دچار 
طـلاق از انـواع دیگر آن نیز هسـتند. امروز طلاق عاطفی شـایع ترین نوع 
طـلاق در میـان خانـواده هـای ایرانی اسـت.خانواده ها در طـلاق عاطفی 
بـه مرحلـه ای مـی رسـند کـه بـا هـم گفتگـو نمـی کننـد و نسـبت به 

عملکـرد و کارهـای همدیگر بی تفاوت هسـتند.
بسـیاری از کارشناسـان ایـن نـوع طـلاق را حتـی خطرنـاک تـر از نـوع 

جدایـی همسـران از هـم مـی داننـد.
براسـاس مطالعاتـی کـه انجام شـده برای داشـتن خانـواده ای سـالم، در 
طـول شـبانه روز بایـد ۱۵00 کلمـه بیـن اعضـای خانـواده مبادله شـود 
در حالیکـه اکنـون بـه ۵00 کلمـه کاهش یافتـه و این رقم در اسـتان ها 
متفاوت اسـت.در مطالعه دیگری گفته شـده در ۱0 سـال پیش تا کنون 
گفـت و گـوی بیـن اعضـای خانـواده ایرانـی از 2 سـاعت بـه 20 دقیقـه 

کاهـش یافته اسـت. 
آمـار هولناکـی هـم از افراد ازدواج نکرده، منتشـر شـده اسـت. افرادی که 
دیگر در سـن ازدواج نیسـتند و به تجرد قطعی رسـیده اند. آمار هولناک 
تـری هـم از افـراد مجـردی منتشـر شـده اسـت کـه بـه هر دلیـل نمی 
تواننـد و یـا نمـی خواهنـد ازدواج کنند.به تازگی مدیـرکل دفتر جمعیت 
و سرشـماری مرکـز آمـار ایران گفته اسـت "در کشـور بالغ بـر ۹ میلیون 
و ۸00 هـزار نفـر مجـرد در سـن ازدواج وجود دارد که ۴ میلیـون و ۴00 

هـزار نفـر خانـم و ۵ میلیـون و ۴00 هـزار نفر آن ها آقا هسـتند."
تـا زمانی که کشـور بـا چنین چالش هـا و آمارهای هولناکی روبرو اسـت 

چگونه می خواهد مسـئله "ایسـت جمعیـت" را حل کند. 
مگـر نه این اسـت کـه لازمه افزایش جمعیـت حل چالش هـای ازدواج و 

طلاق در خانواده هاسـت؟
 هشـدار در مورد بسـته شـدن پنجـره جمعیتی ایـران در حالی صادر می 
شـود کـه هر روز بحران و آسـیب هـای خانواده ها نیز بیش تر می شـود. 
مـا بـا راهکارهـای سـطحی و بدون توجه به آسـیب هـای خانـواده و فقر 
و ناامنـی در جامعـه نمی توانیم پنجره جمعیتی کشـور را بـاز نگه داریم.
بلـه همـه مـی دانیم که اگر پنجره جمعیتی بسـته شـود آمار سـالمندان 
افزایـش می یابد و کشـور از مسـیر توسـعه دورتر می شـود، ولـی با کدام 
پشـتوانه علمـی، انتظار تشـکیل خانـواده و فرزنـد آوری از مـردم داریم؟ 
شـما نمـی توانیـد از یک جامعه عصبـی و فقر زده که کم ترین احسـاس 

خوشـبختی می کنـد، انتظار ازدواج پایدار و فرزند آوری داشـته باشـید.
تحقیقـی  در  تازگـی  بـه  گالـوپ  بین المللـی  نظرسـنجی  مؤسسـه 
عصبانی تریـن ملـل جهـان را در لیسـتی مرتـب کـرد کـه بر اسـاس آن، 

ایرانی هـا جـزء پنـج ملـت اول عصبانـی در جهـان قـرار گرفتنـد. 
بر اسـاس گزارش جهانی شـادی )مربوط به سـال های 20۱۷ تا 20۱۹(، 
ایـران در بیـن ۱۵۳ کشـور در رتبـه ۱۱۸ از نظر شـادی قـرار دارد. امتیاز 
شـادی در ایـران از برخـی از کشـورهای منطقـه مدیترانـه شـرقی مانند 

عربسـتان سـعودی، پاکسـتان و مراکش پایین تر اسـت.
از طرفـی شـبکه راه کارهـای توسـعه پایـدار، نهـاد زیر مجموعه سـازمان 
ملـل متحـد هرسـال گزارشـی باعنـوان خوشـبخت ترین مردمـان جهان 
منتشـر می کند، لیسـتی که در آن اسـامی کشـورها با بیشـترین میزان 

رضایـت از زندگـی رتبه بنـدی می شـوند.
نتایـج آخریـن گـزارش ایـن موسسـه در سـال 2022 نشـان می دهـد 
کشـور فنلانـد در جایـگاه نخسـت قـرار دارد و در این رتبه بنـدی لبنان و 
افغانسـتان دو جایـگاه پایانی را بـه خود اختصاص داده انـد؛ ایران نیز پس 

از کشـور مالـی و بالاتـر از اوگانـدا و لیبریـا در رده ۱۱۶ قـرار دارد.
چـه تصویـری از آینده خانـواده بعنوان مهم ترین نهـاد اجتماعی در ایران 

می توانیم داشـت؟ 
مـا از خانواده هسـته ای به خانـواده مدنی در حال عبور هسـتیم یا اینکه 
اساسـا چیـزی بنـام خانواده باقی نمانده اسـت؟ یـا تنها به فرزنـد آوری و 

افزایـش جمعیت فکـر می کنیم؟
گسـترش بیـکاری، تـورم و  رشـد منفـی اقتصـادی از یـک طـرف و 
رواج فردگرایـی و ازدواج هـای سـفید از طرفـی دیگـر ، بنظـر مـی رسـد 
خانواده هـا را در ایـران تـا آسـتانه فروپاشـی نزدیـک کرده اسـت و روابط 
زن ومـرد در سـاختار خانـواده ایرانـی بـه دلیل آسـیب هـا و چالش های 

موجود بسـیار شـکننده شـده اسـت.

با افزایش تورم در سال 
۱۴0۱ بــه احتمــال 
جمعیت  زیاد  بســیار 
بیشــتری زیر خط فقر 
می روند. بــا این وجود 
آیا می تــوان ادعا کرد 
که ریشــه کنی فقر در 
سال ۱۴0۱ امکان پذیر 
اســت؟ رئیس جمهوردر اسفند سال گذشــته بر امحای 
فقر تاکیــد نمودند. یک بار در هیات دولــت و بار دیگر در 
بازدید از کمیته امداد گفتنــد: » معتقدم با همت همگان 
بلافاصله می توان ریشــه فقر مطلق را خشکاند«. با توجه 
به ابعاد گسترده فقر در ایران بســیاری از تحلیل گران بر 
رئیس جمهور انتقاد کردند کــه آیا امحای فقر امکان پذیر 

است؟
پاسخ به این سوال مثبت است مشروط به این که امحای 
فقر شدید هدف دولت باشــد و دوم این که رویکرد دولت 
در این اقدام از امری صرفا اداری به امری اداری-اجتماعی 
تغییر یابد. اندازه گیری فقر با سایر شاخص های اقتصادی 
متفاوت اســت. دســتور رئیس جمهور به دســتگاه های 
اجرائــی برای محو ســطحی از فقر محال و برای ســطح 
دیگری از فقر کاملا قابل دســترس و میسر است. فقر در 
همه کشورهای دنیا براســاس درآمد روزانه برحسب دلار 
محاســبه می شــود. میزان درآمد دلاری بــه چند گروه 

تقســیم می گردد، که در جدول زیر آمده اســت. در این 
جدول درآمــد روزانه کمتر از یک و نــه دهم دلار، درآمد 
میان یک و نه دهم دلار و سه و دو دهم دلار و درآمد میان 
ســه و دو دهم دلار و پنج و نیم دلار درآمد پنج تا ۱0 دلار 

تقسیم می شود.
کدام یک از انواع فوق را می توان در ســال ۱۴0۱ ریشــه 
کن ساخت؟ اگر به دنبال محو فقر زیر ده دلار باشیم باید 
درآمد حدود ۳۸ میلیون نفر افزایش یابد. این کار در یک 
سال غیر ممکن است. اما ریشــه کنی فقر کمتر از دو دلار 

)۱،۹( کاملا شدنی است. 
تقسیم بندی فقر به ســطوح مختلف از کمتر از دو دلار تا 
کمتر از ۱0 دلار منطق بسیار مهمی دارد. اهداف کوچک 
و پلکانی تعریف می¬شــوند تا در دوره های زمانی کوتاه 
بتوان به آن دست یافت. سیاست مداران به دنبال موفقیت 
در کوتاه مدت هســتند باید هدف های دست یافتنی در 

کوتاه مدت برای آنها تعریف کرد. 
در مقابل اگر دســتیابی به هدفی بــزرگ در کوتاه مدت 
تعریف شــود، آثار ویرانگــری به دنبال خواهد داشــت. 
اولویت دادن به محروم ترین و هدفگذاری برای ریشه کنی 
بدترین اشکال فقر منافع مهمی برای کشور دارد. احساس 
همبســتگی، امکان بســیج اجتماعی و ائتلاف برای حل 
مســئله از جمله مزیت این شیوه سیاســت گذاری است. 
ایران در دو مقطع مهم براین پایه سیاســت گذاری نمود 

و هر دو دستاورد بزرگی داشت.

نفت  خام تحت تاثیر عواملی چون افزایش شدید تقاضا برای سوخت، محدودیت ظرفیت 
تولیدی پالایشگاه ها، افت موجودی ذخایر نفتی و محدودیت ظرفیت مازاد عرضه، در مسیر 
رسیدن به سطح قیمتی ۱۵0دلاری قرار دارد. طلای سیاه همچنان روند رو به  رشد خود را 
در بازار حفظ کرده و با توجه به ریسک های پرشمار در سمت عرضه، انتظارات درباره تقویت 
قیمت این کامودیتی بالا رفته است. مجله فارن پالیسی با در نظر گرفتن چنین عواملی، 
پیش بینی کرد که بهای نفت تا سپتامبر2022 به سطح ۱۵0دلار در هر بشکه می رسد.

به روزرسانی  مطابقت  درباره  تا  داد  فرصت  واتس اپ  به  ژوئیه  ماه  تا  اروپا  کمیسیون 
سیاست حریم خصوصی این پیام رسان با قانون مصرف کننده اتحادیه اروپا شفاف سازی 
کند. دیدیه ریندرز، کمیسر دادگستری کمیسیون اروپا در بیانیه ای اعلام کرد: واتس اپ 
باید اطمینان دهد که کاربران، آنچه را که با آن موافقت می کنند و چگونگی استفاده 
واتس اپ از دیتای آنها برای اهداف تجاری به خصوص برای عرضه خدمات به شرکای 
تجاری را درک می کنند. واتس اپ اعلام کرد در زمان مناسب، به این نامه پاسخ خواهد داد.

واتس اپ در اروپا دوباره اخطار گرفتنفت ۱۵۰ دلاری در راه است؟
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جریانات

 WED: World( زیسـت  محیـط  جهانـی  روز 
 EcoDay( یـا روز زیسـت بـوم) Environment Day
( هـر سـال در تاریخ ۱۵ خـرداد، معـادل پنجم مـاه ژوئن، 
روزی اسـت کـه از سـوی سـازمان ملـل بـه  عنـوان روز 
محیـط زیسـت انتخـاب شده اسـت. سـال ۱9۷۲یعنی ۵۰ 
سـال پیش، سـازمان ملل نشسـتی را با موضوع انسـان و 
محیط زیسـت در شـهر اسـتکهلم سـوئد برگزار کـرد. در 
این نشسـت مجمع عمومـی سـازمان ملل قطعنامـه ای را 
تصویـب کرد که منجـر به تشـکیل برنامه محیط زیسـت 

سـازمان ملـل متحد شـد.
پس از آن هر سـال در این تاریخ، روز محیط زیسـت در همه جای 
دنیا گرامی داشـته می شـود. هدف از برگزاری این یادروز، افزایش 
آگاهـی مـردم ترغیب دولت مـردان بخش دولتی و مدیران ارشـد 
خصوصـی برای تصویب قوانین و اقدامات مناسـب برای نگهداری 
بهتـر محیط زیسـت و حفـظ گونه های زیسـتی جانوری و گیاهی 
اسـت. هرسـاله دفتـر برنامـه محیـط زیسـت سـازمان ملـل یک 
کشـور را بعنـوان میزبان و شـعاری بـرای فرهنگ سـازی محیط 
زیسـتی انتخاب می کند. این مراسـم سـال 202۱ در پاکستان و 
با شـعار ترمیم زیسـت بوم هم برگزار شـد. ایران تا کنون میزبان 

برگزاری این مراسـم نبوده اسـت.
بـرای سـال 2022 کشـور سـوئد بعنوان میزبـان انتخاب شـده و 
 Only( "شـعار محیـط زیسـتی امسـال نیـز "فقط یـک زمیـن
One Earth( انتخـاب شـده اسـت. هدف از این شـعار زندگی 
 Living Sustainably( پایـدار در هماهنگـی بـا طبیعـت
in Harmony with Nature (  ذکـر شـده اسـت. اگرچـه 
هـر سـال در کشـور مـا نیـز ایـن روز تحـت عنوان هفتـه محیط 
زیسـت گرامـی داشـته مـی شـود ولـی ایـران تـا کنـون میزبان 

رسـمی برگـزاری این مراسـم از طرف سـازمان ملل نبوده اسـت.
امروز بزرگ ترین مشـکل محیط زیسـت جهان و کشـور ما اثرات 
تغییـر اقلیـم ناشـی از گرمایـش زمین اسـت. بـر اسـاس آخرین 
گـزارش سـازمان جهانی هواشـناس تحت عنـوان "وضعیت اقلیم 
جهانـی202۱" چهار شـاخص کلیدی تغییـرات اقلیمی همچون 
غلظـت گازهـای گلخانـه ای، افزایش سـطح آب دریا هـا، گرمای 
اقیانوس ها و اسـیدی شـدن اقیانـوس ها، رکوردهـای جدیدی را 
در سـال 202۱ ثبـت کردنـد. این نشـانه واضح دیگری اسـت که 
فعالیت هـای جوامع انسـانی باعث تغییرات کلان در خشـکی ها، 
اقیانـوس هـا و جـو می شـود و پیامدهای مخـرب و طولانی مدتی 
برای توسـعه پایدار و اکوسیسـتم ها به همراه دارد. اثرات گرمایش 
زمیـن و تغییـر اقلیم ایـران از جملـه افزایش دما، کاهـش بارش، 
افزایـش رفتارهـای غیر معمول جوی و اقلیمی، خشکسـالی های 

فراگیـر، افزایـش گرد و غبار، سـیل های مهیـب، افزایش نیاز آبی 
محصولات کشـاورزی، کاهش منابـع آب و افزایش مهاجرت های 

اقلیمی می باشـد.
اگرچه مجمع جهانی اقتصاد 2022 در داووس سـوئیس، امسال با 
چالش های بزرگی چون پیامدهای اقتصادی ناشـی از همه گیری 
کرونـا و جنـگ اوکرایـن رو بـرو بود ولـی باز هم نتوانسـت بحران 
تغییـرات اقلیمـی و پیامدهـای زیـان بـار آن چون خشکسـالی و 
تهدید امنیت غذایی، کمبود آب شـیرین، بیابـان زایی، گردو غبار 
و سـیل را نادیـده بگیـرد. بـه طـوری که حـدود ۱00 میزگـرد از 
2۷0 میزگـرد برنامـه ریزی شـده خـود را به موضوعـات تغییرات 
اقلیمی اختصاص داد. همچنین در این نشسـت ها درباره رویکرد 
سـرمایه گذاری در مسـائل محیـط زیسـتی با تکیه بـر مولفه های 
کلیـدی بویـژه موضـوع "راهبـری محیـط زیسـتی، اجتماعـی و 
 ESG: Environmental. Social. and( حکومـت" یـا

Governance ( بحـث و تبـادل نظر شـد.
امسـال یـک رویکرد جدید و بسـیار مهـم در این اجـلاس مطرح 
شـد کـه در آینـده در روابـط بیـن الملـل و حقـوق بیـن الملـل 
پارادایـم نوینـی را بنیـان گـذاری خواهـد کـرد. در ایـن رویکـرد 
 Common global( آب بعنـوان یـک کالای عمومی جهانـی
goods( مطـرح شـده اسـت. در حالـی کـه قرن هـا آب بعنوان 
یک منبـع آزاد )freshwater as free resource( مطرح 
بـود. اکنـون با ایـن رویکرد، آب بعنـوان یـک کالای دارای قیمت، 
قابـل مبادله مثل سـایر کالا هـا از جمله نفت خواهد بـود. در این 
 Global( راستا کمیسـیونی بنام کمیسـیون جهانی اقتصاد آب
Commission on the Economics of Water( نیـز 
تشـکیل گردید. امیدوارم در کشـور ما نیز به این موضوع بصورت 

جدی توجه شـود.

آب کالای عمـومی جهانـی

بدون شرح...
بهای 

نابرابری 

کتـاب "بهـای نابرابری" اثر نویسـنده 
اسـتیگلیتز،  ژوزف  پروفسـور  نامـدار 
معـاون سـابق بانـک جهانـی و دارنده 
جایـزه نوبـل 200۱ در اقتصاد اسـت. 
او کـه فـارغ التحصیل MIT و اسـتاد 
دانشـگاه کلمبیا اسـت را تئوریسـین 
در سـایه جنبـش ۹۹ درصـدی هـا 
)جنبـش اشـغال وال اسـتریت( مـی 
داننـد. اسـتعاره ۱ درصـدی هـا و ۹۹ 
در صـدی هـا را نخسـتین  بـار او در 
 Vanity مقالـه ای کـه بـرای مجلـه
Fair نگاشـت بر سـر زبانها انداخت، 
و ایـن تعبیـر پـس از آن بـه سـرعت 

جهانی شـد.
نویسـنده کتـاب کـه یکـی از چهـار 
اقتصـاددان برتـر جهان به شـمار می 
آیـد در ایـن کتـاب بـا شـبکه ای از 
مبانی منطقی و اسـتدلال مبانی نظام 
لیبرال سـرمایه داری بین المللی و در 
رأس آن آمریـکا را بـا قـدرت هـر چه 
تمـام تـر بـه چالـش کشـیده اسـت. 
مطالـب کتـاب بـا انبوهـی از اعـداد، 
ارقـام و مسـتندات کـه بالـغ بـر ۱00 
صفحه اسـت به گونه ای مسـتند می 
شـود کـه هـر خواننـده ای را به تأمل 

وامـی دارد. 
نویسـنده در تصویری کلی از نابرابری 
»داسـتان  نویسـد:  مـی  آمریکایـی 
آمریـکا بـه طورسـاده چنیـن اسـت: 
می شـوند،  ثروتمندتـر  ثروتمنـدان 
هـم  بـاز  ثروتمنـدان  ثروتمندتریـن 
ثروتمندتـر می شـوند، فقـرا فقیرتـر 
شـده و تعـداد آنهـا افزایـش می یابد، 
طبقه متوسـط رو به کاهش گذاشـته 
و تحـت منگنـه اسـت. درآمـد آنهـا 
ثابت اسـت یـا افت می کنـد و تفاوت 
در  مـدام  ثروتمنـدان  و  آنهـا  میـان 
حـال افزایـش اسـت. اختـلاف درآمد 
سرپرسـتان خانـوار از یـک سـو بـه 
تفـاوت دسـتمزد و ثـروت و از سـوی 
دیگـر بـه تفـاوت درآمـد حاصـل از 
و  مربـوط می شـود  سـرمایه کشـور 
بی عدالتـی در هـر دو زمینـه در حال 
گسترش اسـت. با افزایش نابرابری در 
کل اقتصاد، بی عدالتی در دسـتمزدها 
و حقوق هـای پرداختـی نیـز افزایـش 

اسـت.« یافته 
مترجـم در بخشـی از مقدمه خویش 
بـر این کتاب می نویسـد: »پروفسـور 
ژوزف اسـنیگلیتز نوبلیسـت اقتصاد و 
نویسـنده بهـای نابرابـری به واقـع در 
این اثر توانسـته اسـت آنچه هم اکنون 
خوبـی  بـه  را  می گـذرد  جهـان  در 
بـه تصویـر کشـد. او چنـان اسـتادانه 
عمـل می کند کـه گویی به تماشـای 
سـریالی جـذاب نشسـته ای و البتـه 
چه سـریال بدفرجامی. امـا امیدواری 
نیـز در ایـن میـان کم نیسـت. حجم 
انبـوه کتـب و مقالاتی کـه در مذمت 
لیبرال سـرمایه داری حاکـم بر جهان 
به ویـژه پـس از بحران 200۷ نوشـته 
شـده اسـت و اعتراضات اینجـا و آنجا 
بـه سیسـتم های اقتصـادی مبتنی بر 
ایـن تفکـر، نویـد نگاهـی بهتـر برای 
آینـده ای شایسـته تر اسـت، آینده ای 
کـه اقتصـاد بتوانـد از مسـیر خطایی 
کـه در پیـش گرفته اسـت نجات یابد 
و بـه مأموریـت اصلی خود کـه ایجاد 
تمـام  تعالـی  و  رشـد  بـرای  بسـتر 
اگـر  البتـه  بازگـردد،  انسان هاسـت 

بگذارنـد. کم خـرد  باهوشـان 
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مفهوم »اختلاس« با تشـکیل دادگستری 
واژگان  وارد  رضاشـاه  دوره  در  رسـمی 
حقوقـی ایـران شـد و معمـولا بـه جرایم 
مالـی گفته می شـود که توسـط کارکنان 

دولـت اتفـاق مـی افتد.
اولیـن اختلاس  بعـد از تصویب این قانون 
در ایـران را آقـای کـورت لینـدن بـلات 
رئیـس آلمانی بانک ملی ایـران  انجام داد 

و بـه لبنان فـرار کرد. 

بـه دسـتور رضاشـاه ؛ متهـم  بـه ایـران 
برگردانـده شـد و بـه ۱۸ مـاه حبـس و 
شـد!  محکـوم  جریمـه  تومـن  ۶۳هـزار 
معـاون او کـه در اختلاس دسـت داشـت 

از تـرس خودکشـی کـرد!
بـلات از دوسـتان و نزدیـکان تیمورتـاش 
بـود و بعد از این ماجـرای اختلاس، رابطه 
رضاشـاه و تیمورتـاش بـه هـم خـورد بـه 
طـوری که در نهایت دسـتور عـزل و قتل 

او را صـادر کـرد. 
معـروف  نویـس  رمـان  علـوی  بـزرگ 
ایرانـی در کتـاب »ورق پاره هـای زندان« 
رضاشـاه  زمـان  اوضـاع  از  توصیـف  کـه 
اسـت از قـول یکـی از شـخصیت هـای 
داسـتان مـی نویسـد: " مـن کـه مثـل 
فقـط  نیسـتم،  دزد  هـا  بعضـی 
را  دولـت  پـول  تومـان  هـزار   ۱2

اختلاس کرده ام! "

واکنش رضا شاه به اختلاسگران بانك ملي

   احسان گنجی


